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Un centenar de científics participen en la cloenda per compartir experiències 
sobre la recuperació de peixos migradors. 

                                  P12 i 13

El Life MigratoEbre enllesteix la rampa
de peixos de Xerta, pensada per als esturions 

alliberats i desplaçats pel litoral ebrenc

La Revetlla de Sant Joan, també anomenada la 
Nit del Foc, és una celebració popular i màgica. 

Les Terres de l’Ebre es preparen per viure-la 
diumenge, i algunes poblacions com l’Ampolla, 

celebren la seva Festa Major.
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Hi ha ferides que no es 
tanquen ni cent anys 

després d’haver-se obert. I 
històries familiars silenciades 
per una por tan atroç que 
encara avui es tracten amb 
prudència i dolor. Per això els 
actes col·lectius de reparació 
són tan importants.
La Guerra Civil Espanyola va di-
vidir la societat en dues parts i 
aquest desmembrament es va 
fer més evidents quan, després 
del conflicte, els dos bàndols 
van ser guanyador i perdedor en 
el sentit més absolut. Molt lluny 
del més mínim respecte a la vida, 
els franquistes es van acarnissar 
contra els bàndol vençut, format 
per gent corrent a qui va tocar 
defensar amb sang la República.
Les comarques ebrenques van 
ser l’escenari terrible de la con-
frontació final, quan a la Batalla 
de l’Ebre, després de tres anys 
de lluita, les lleves eren nois tan 
joves que encara no havien sor-
tit de la casa paterna. Però el 
pitjor estava per arribar: a partir 
de 1939 la repressió va ser tan 
brutal que pràcticament no hi 
ha cap família que no tingui en 
el seu haver alguna història tris-
ta relacionada amb la guerra: 
exilis, judicis sumaríssims arbi-
traris dels quals ja es coneixia 
la sentència abans de comen-

çar-los, afusellaments de mati-
nada, malalties extenuants, fam, 
dol, misèria, famílies sotragades 
i persones destrossades d’una 
forma tan brutal, que avui, 88 
anys després, encara costa par-
lar-ne.
Dissabte passat es va fer al ce-
mentiri de Tarragona un acte de 
commemoració a les víctimes 
ebrenques republicanes. Home-
natge i commemoració, que no 
reparació, perquè és molt difícil 
contenir el torrent d’emocions 
que es genera cada cop que surt 
el tema de la Guerra Civil i les 
seves conseqüències.
A Tarragona, perquè els judicis 
es celebraven a la capital, els 
empresonaments eren a la insa-
lubre Presó de Pilats de la Pla-
ça del Rei, i els afusellaments a 

la Muntanyeta de l’Oliva, al da-
munt mateix del cementiri. En-
cara hi ha 233 cossos que estan 
sepultats en les diverses foses 
comunes de l’espai sacramen-
tal tarragoní, i que mai han es-
tat lliurats a les seves famílies, 
i la seva localització exacta és 
desconeguda. Per això, en l’ac-
te organitzat per la conselleria 
de Justícia, Drets i Memòria hi 
van assistir nombrosos familiars 
que visitaven per primer cop les 
fosses on jeuen els seus parents 
assassinats.
L’acte institucional va comptar 
amb la presència de la conselle-
ra Gemma Ubasart, qui en el seu 
parlament va destacar que calia 
retre homenatge a les persones 
que van morir o bé afusellades 
o bé per malaltia a les presons 

franquistes, perquè aquests ac-
tes d’homenatge i dignificació 
de la seva memòria són molt 
importants per a les famílies, per 
a la ciutadania i perquè les ge-
neracions més joves coneguin el 
que va passar.
Un dels moments més emotius 
de l’acte el van protagonitzar 
dos familiars, neta i net d’afuse-
llats, els quals van compartir la 
seva història. Cap dels dos havia 
nascut quan l’avi va patir repres-
sió, un acusat falsament, i l’altra 
perquè sabia llegir i escriure i se’l 
relacionava amb activitats sin-
dicals. Ambdós eren innocents 
de les acusacions que, en el cas 
del sindicalista, eren fetes per 
la seva pròpia germana. Així de 
brutals són les històries que sur-
ten a la llum.
L’acte va finalitzar amb una ofre-
na floral a l’espai de memòria, 
davant la fossa i del grup escul-
tòric “Dignitat”, que els familiars 
de les víctimes van omplir de 
flors mentre es llegien els noms 
de les 233 persones i les seves 
poblacions ebrenques d’origen. 
Tot va ser molt digne i emotiu, 
però també insuficient. Està clar 
que, per dissort, no es pot es-
borrar la història ni els fets que 
a tantes persones els va tocar 
viure, però un acte com aquest 
és un inici. Igual com assenyalar 
i dignificar les fosses on se sap 
que hi ha cossos, convertint-los 
en un espai de memòria. Per-
què, com bé va dir la consellera, 
fets com els de la guerra i el que 
s’hi va viure, no es tornin a repe-
tir mai més.

Ferides en procés de 
dignificació

Aquesta setmana s’inicia a 
les Terres de l’Ebre el ma-
croestudi Cohort IMPaCT, 
un projecte d’àmbit esta-
tal a través del qual es vol 
comprendre millor l’origen 
de les principals malalties i 
ajudar a prevenir-les i trac-
tar-les, aplicant tècniques 
de medicina personalitzada 
i de precisió.
Així, durant els propers vint 
anys es farà estudi de salut ex-
haustiu en una mostra repre-
sentativa de la població. A les 
Terres de l’Ebre será de 4.000 
persones, 24.000 a Catalunya, 
i 200.000 a tot l’Estat.
A Catalunya, l’estudi està co-
ordinat per l’Institut d’Investi-
gació en Atenció Primària de 
Salut Jordi Gol, en col·labora-
ció amb el Servei Català de la 
Salut i l’ICS Terres de l’Ebre, on 

abastarà una àrea poblada per 
37.201 persones que viuen als 
municipis de Deltebre (11.834 
habitants), l’Ametlla de Mar 
(7.330), l’Aldea (4.487), l’Ampo-
lla (3.631), Camarles (3.365) i el 
Perelló (2.913), a la comarca del 
Baix Ebre, i Sant Jaume d’Enve-
ja (3.641), al Montsià. D’aquesta 
població se seleccionarà una 
mostra representativa de 4.000 
persones.
La mostra de l’estudi inclou per-
sones d’entre 16 i 79 anys a qui 
des del CAP se’ls trucarà per de-
manar-los si hi volen participar. 
El seguiment dels participants 
es farà recopilant informació 
sobre el seus hàbits de vida, 
estat de salut, a través de qües-
tionaris, exploracions físiques i 
proves fisiològiques, i de l’anàlisi 
de biomarcadors, que es duran a 
terme al mateix CAP.

ICS Terres de l’Ebre participa en un macroprojecte
que estudia perquè emmalalteix la població

En aquest aspecte, és essencial 
que les persones a qui se’ls con-
vidi a participar accedeixin a col-
laborar-hi. La directora de sector 
de la Regió Sanitària Terres de 
l’Ebre del Servei Català de la Sa-
lut, Jorgina Lucas, comenta que 
“aquest és un dels estudis més 
ambiciosos que s’han fet mai, 

que permetrà millorar de ma-
nera espectacular la prevenció 
de les malalties i poder oferir a 
la ciutadania una atenció a la 
salut personalitzada.”
El fet de disposar d’informació 
sobre un gran nombre de per-
sones i seguir-les en el temps 
permetrà predir els riscos 
d’emmalaltir de cada persona. 
Les dades que es recopilin es-
taran disponibles per desen-
volupar altres projectes cien-
tífics d’interès per a la societat.
La possibilitat de disposar 
d’un registre dinàmic de da-
des individuals i poblacionals, 
clíniques, genètiques, epide-
miològiques i d’hàbits de vida, 
permetrà construir models 
predictius de les malalties, 
identificar desigualtats en sa-
lut i avaluar l’impacte de les 
polítiques sanitàries.

EDITORIAL
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* SANT JAUME viurà, des 
d’avui i fins al 24 de juny, les 
tradicionals Festes de la Se-
gregació.
Tres dies d’activitats i actes 
institucionals i taurins per 
celebrar els 46 anys com a 
poble independent.

* ELS MOSSOS D’ESQUADRA 
van detenir almenys una per-
sona en l’operació policial 
contra el tràfic de drogues 
que des de primera hora 
d’aquest dimecres van efec-
tuar en diferents punts del 
Camp de Tarragona i Terres 
de l’Ebre. Els agents van fer 
set entrades en punts com 
Valls, Reus o l’Ametlla de Mar.

* AMPOSTA presenta l’Equip 
d’Atenció a la Vellesa EAVA 
per lluitar contra el mal-
tractament de la gent gran. 
Seguint el model creat a la 
comarca de l’Anoia, estarà 
integrat per una persona tre-
balladora social, una jurista i 
una psicòloga.

* EL PSC denuncia que el 
Govern retalla els Fons Nu-
clears de 2024 i els “atomit-
za” en moltes línies d’ajuts. 
Els diputats socialistes 
ebrencs lamenten la “ne-
fasta gestió” dels recursos, 
que qualifiquen de “joc de 
trilers”.

* ROQUETES: L’exalcalde, 
Mariano Gil, ha publicat un 
llibre sobre els 40 anys de 
l’associació de jubilats i pen-
sionistes de la localitat. El lli-
bre ha estat arran del buidat-
ge de 300 actes de l’entitat al 
llarg d’aquestes últimes qua-
tre dècades. Este diumenge 
es va presentar el llibre al 
municipi.

En 1 minut
Adam Tomàs, nou delegat del Govern a l’Ebre: “El llistó 

està molt alt, però hereto un equip extraordinari”

POLÍTICA

El delegat defensa que 
el nomenament fins 

que hi hagi nou 
Govern “és una 

manera de donar 
importància al 

territori”

Les alcaldies del Montsià i el 
Baix Ebre es reuneixen

amb el COPATE
Ahir dijous va tenir lloc un 
Consell d’Alcaldies que va re-
unir els representants dels 26 
municipis del Montsià i Baix 
Ebre. L’objectiu de la troba-
da fou tractar els reptes ac-
tuals i futurs del Consorci de 
Polítiques Ambientals de les 
Terres de l’Ebre (COPATE), 
posant especial èmfasi en la 
resolució dels problemes de 
tresoreria i en l’ampliació del 

dipòsit controlat del Mas de 
Barberans. Un punt destacat 
fou la proposta per tal que els 
Ajuntaments passin a formar 
del consorci, delegant ells 
mateixos les competències 
al consorci sense la inter-
mediació dels Consells Co-
marcals. La mesura pretén 
simplificar la gestió i millorar 
l’eficiència de les operacions 
del consorci.

La Diputació avançarà 
1,9 MEUR per detectar

fuites d’aigua
La Diputació ha decidit que 
avançarà 1,9 milions d’eu-
ros per al projecte que ha de 
permetre la detecció de fui-
tes d’aigua en 120 municipis 
de la demarcació de menys 
de 20.000 habitants. Aques-
ta iniciativa està a l’espera de 
saber si rep una subvenció 
de 10 MEUR per part de fons 
PERTE. La intenció és que 
aquests municipis puguin te-

nir una diagnosi de l’estat de 
la seva xarxa el 2027 per, des-
prés, fer les obres de repara-
ció corresponents. Paral·lela-
ment, l’ens destinarà 600.000 
euros per sufragar part dels 
4 MEUR per a la connexió de 
Sarral i Forés (Conca de Bar-
berà) amb la xarxa del Con-
sorci d’Aigües de Tarragona 
(CAT), uns treballs que acaba-
rien el juliol del 2025.

El relleu a la delegació del Go-
vern a les Terres de l’Ebre s’ha 
fet efectiu aquest dijous amb 
un acte de traspàs simbòlic en-
tre Albert Salvadó i Adam To-
màs. Tomàs va ser nomenat di-
marts en el càrrec que ha deixat 
Salvadó per ser diputat al Par-
lament. El nou delegat del Go-
vern ha agraït la confiança del 
partit i de l’executiu i ha subrat-
llat que assumir aquestes com-

petències després de Salvadó 
suposa “una responsabilitat ex-
traordinària”. Tomàs ha apuntat 
que “mai s’havia imaginat” estar 
al capdavant de la delegació del 
Govern però que hi arriba “amb 
il·lusió. El llistó està molt alt, 

però, per sort, hereto un equip 
de direcció territorial extraor-
dinari i continuarem treballant 
pels grans reptes que tenim”. 
El nomenament és “temporal 
i d’impàs” fins que hi hagi nou 
Govern i el delegat ha defensat 

que “és una manera de donar 
importància al territori”. Tomàs 
ha cessat del càrrec de director 
dels serveis territorials d’Em-
presa i Treball i es preveu que 
el pròxim dimarts es nomenarà 
un substitut o substituta. (ACN)
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* 6 ALUMNES de l’escola la 
Mercè de Tortosa presenten 
un projecte de robòtica a la 
jornada estatal Efigy Girls. 
El centre és un dels 12 selec-
cionats i becats de tot l’Estat 
en un programa per fomentar 
la ciència entre les xiquetes.

* L’ACTOR, DIRECTOR I 
PRODUCTOR ARTÍSTIC Joan 
Guijarro serà el pregoner del 
Dia Internacional de l’Orgull 
a Tortosa, el 28 de juny a dos 
quarts de set de la tarda, al 
parc municipal. L’Ajuntament 
programa el Juny d’Orgull 
amb diverses activitats, entre 
les quals, aquesta setmana ha 
tingut lloc una sessió parti-
cipativa del pla de polítiques 
LGBTIQ+.

* LA XXXI MOSTRA DE JAZZ 
TORTOSA omplirà de músi-
ca la ciutat amb 35 propostes 
musicals, entre el 28 de juny i 
el 13 de juliol. 

* PROTO-FEST reivindicarà 
les dones compositores i en-
gegarà amb peces inèdites la 
quarta edició del Festival de 
Música de Tortosa, que se ce-
lebrarà del 15 al 28 de juliol en 
diversos espais de la ciutat.

* L’AJUNTAMENT promou els 
serveis de l’edifici Jove lo Car-
rilet entre l’alumnat dels insti-
tuts de Tortosa. S’han orga-
nitzat sessions de divulgació i 
s’ha realitzat una enquesta en 
la qual han participat més de 
300 joves que reclamen més 
accions d’oci.

* L’AJUNTAMENT senyalitza 
l’obligatorietat de baixar de la 
bici o el patinet a la zona co-
mercial i el nucli antic. S’inicia 
una campanya informativa 
per garantir la seguretat a l’es-
pai públic, i s’adverteix que no 
respectar l’ordenança de cir-
culació se sanciona amb 100 
euros.

* ELS BOMBERS van extingir, 
la nit de dissabte, un incendi 
declarat al carrer del Comerç, 
68, lloc on es troba ubicada 
l’empresa Olis Faiges.

* 4 DOTACIONS DELS BOM-
BERS van treballar dijous a la 
matinada en un incendi en 
una casa abandonada a Tor-
tosa. L’incendi estava com-
pletament estès a tot l’edifici. 
Els Bombers van extingir el 
foc.

En 1 minut
POLÍTICA

Tortosa Salut aprova la concertació d’un préstec de
 0,5 milions per a l’adquisició de la Clínica Terres de l’Ebre
El consell d’administració de 
Tortosa Salut ha aprovat avui 
la concertació d’una operació 
de crèdit a llarg termini per un 
import de 0,5 milions d’eu-
ros, que permetrà finalitzar 
el pagament per a l’adquisi-
ció de l’antiga Clínica Alian-
ça. L’Ajuntament va pactar el 
passat mes d’octubre amb la 
propietària de l’edifici (Mu-
tualidad General de Previsión 
del Hogar Divina Pastora) el 
fraccionament de l’últim pa-
gament, que era de 4 mili-
ons d’euros, i que vencia el 
30 de juny de 2023, després 

que Junts per Tortosa i la CUP 
bloquegessen l’operació. Així, 
es va efectuar un primer pa-
gament de 3,5 milions d’euros 
l’octubre de l’any passat, i es 
va acordar fer el pagament de 
la part restant el 30 de juny de 
2024.
L’acord del consell d’adminis-
tració s’ha traslladat a l’Ajun-

tament, que durant els prò-
xims dies haurà d’aprovar, en 
sessió plenària, l’autorització 
i aval de l’operació de crèdit. 
“Convocarem un ple extraor-
dinari la setmana que ve per 
avalar el crèdit i fer efectiu el 
pagament a la propietària de 
l’edifici”, ha explicat l’alcalde.
Pel que fa al consell d’admi-

nistració de Tortosa Salut, 
l’acord s’ha adoptat amb els 
vots favorables dels conse-
llers de Movem Tortosa-PSC, 
ERC i Junts i el vot en contra 
de la CUP.
La portaveu de Junts per Tor-
tosa, Meritxell Roigé, ha po-
sat en valor que “culmina així 
l’operació iniciada fa més de 
10 anys per l’exalcalde Ferran
Bel per salvar la Clínica i evi-
tar-ne el tancament.
Segons Roigé, “al 2013 ens 
vam quedar sols defensant 
que calia adquirir la Clínica 
Terres de l’Ebre”, ha recordat 
Roigé, tot lamentant que des 
d’un inici, que el senyor Jor-
dan mai hi votés a favor, dient 
que comprar la clínica era ‘un 
alt risc per a les finances de 
l’Ajuntament de Tortosa i que 
el seu èxit estava lligat més a 
la fe que a la realitat’. “11 anys 
després queda clar que el se-
nyor Jordan s’equivocava de 
ple, i que si fos per ell, la Clíni-
ca Terres de l’Ebre estaria tan-
cada”, ha valorat la portaveu.

Meritxell Roigé resumeix el primer any del tripartit 
com “el govern de les excuses”

La portaveu de Junts per 
Tortosa, Meritxell Roigé, ha 
fet balanç del primer any de 
mandat en una conferència a 
la Cambra de Comerç davant 
de més de cent cinquanta 
persones, segons l’avalua-
ció feta pel principal partit 
de l’oposició, i en la qual ha 
rendit comptes a la ciutadania 
sobre la tasca duta a terme 
pel seu grup. Roigé ha tornat 
a agrair el suport rebut a les 
urnes ara fa un any, on Junts 
per Tortosa va assolir 10 regi-
dors.
La portaveu ha definit este pri-
mer any de mandat com “el 
govern de les excuses” per part 
del tripartit encapçalat per l’al-
calde, Jordi Jordan. “Perquè 
davant de la seua incapaci-
tat, davant de la seua imperí-
cia, davant de no saber com 
gestionar la ciutat, davant de 
tot allò que se’ls descontrola, 
sempre saben buscar alguna 
excusa per dir que no és cosa 
d’ells”, ha etzibat, afegint que 

“totes les seues excuses tenen 
un denominador comú: Junts 
per Tortosa i jo mateixa. Són 
especialistes en destruir, però 
no saben construir i això s’es-
tà veient”. Roigé ha precisat 
la tasca duta a terme pel grup 
de Junts per Tortosa, qui ha 
mantingut 58 reunions amb 
associacions de veïns, clubs, 
entitats socials, culturals i es-
portives; ha presentat 7 mo-
cions en defensa dels inte-
ressos de Tortosa; ha fet 104 
precs i preguntes i ha presen-
tat 149 peticions d’informa-
ció. “A més, s’han convocat 41 
rodes de premsa, s’han realit-
zat 23 entrevistes i s’han com-
partit 21 articles d’opinió”. Du-
rant la conferència, d’una hora 
de durada, Roigé ha recordat 
la situació econòmica i finan-
cera de l’Ajuntament quan van 
deixar el govern, “amb les fi-
nances sanejades”. La porta-
veu de Junts per Tortosa ha 
reivindicat la gestió dels seus 
governs en este àmbit deixant 

no posin per davant els inte-
ressos de Tortosa a l’hora de 
defensar projectes estratègics 
de la ciutat i ell territori”.

“Tot i ser a l’oposició, 
treballem per impulsar 

el projecte de ciutat, 
perquè tenim un model 
de ciutat clar i definit”

“12,4 MEUR als comptes de 
l’Ajuntament, amb 14,7 MEUR 
de subvencions aconsegui-
des pendents d’executar, amb 
un Període Mitjà de Pagament 
(PMP) a proveïdors a 20 dies, 
quan ara ja supera els 60; i 
amb una reducció neta de 
l’endeutament de 16,5 MEUR”. 
La portaveu també ha denun-
ciat que “el govern municipal 
està sotmès als partits polítics 
de Barcelona i que això fa que 

El ple de l’Ajuntament 
haurà d’autoritzar i 
avalar l’operació de 
crèdit que permetrà 
finalitzar la compra 

de l’edifici de l’antiga 
Aliança



5DIARI MÉS EBRE • divendres 21 de juny / 2024amposta

DeltaChamber Music Festival 
torna amb la seva 9a edició

DeltaChamber Music Festi-
val, el festival internacional de 
música de cambra a les Terres 
de l’Ebre se celebrarà del 21 
de juliol al 4 d’agost de 2024. 
Un any més, el territori ebrenc 
serà la capital de la música de 
cambra de la mà d’una pro-
posta artística que cada any 
s’expandeix, i que arribarà a 
10 municipis: Amposta, Tor-
tosa, la Sénia, Deltebre, Flix, 
Roquetes, Alcanar, la Ràpita, 
Horta i Móra d’Ebre. L’alcalde 
d’Amposta, Adam Tomàs, ha 

MÚSICA DE CAMBRA

destacat que el festival, que 
va nàixer a Amposta de la mà 
dels músics ampostins Laura 
Ruiz i Pau Rodríguez, ara s’hagi 
exportat a tot el territori i pas-
si a les quatre comarques de 
l’Ebre. Sota el tema “Mosaic”, 
la 9a edició comptarà amb 11 
dels millors instrumentistes del 
món i del país que, juntament 
amb els 6 brillants joves músics 
dels programes Young Talent i 
Academy del festival, es reuni-
ran per interpretar concerts de 
cambra d’altíssim nivell.

BREUS
* LA JUNTA DE GOVERN ha 
adjudica 127.000€ de la bor-
sa de clavegueram, i prop 
de 100.000 per a asfaltat de 
carrers. Serviran per renovar 
el clavegueram i l’asfaltat de 
diferents carrers.

* JA ES PODEN sol·licitar les 
subvencions per a l’organit-
zació d’activitats culturals 
durant el 2024. Les poden 
demanar particulars i entitats 
entre el 23 d’octubre de 2023 
i el 31 d’octubre de 2024.

* LO SINDICAT I BURGER 
KING signen un conveni de 
col·laboració per al procés de 
selecció de l’equip del nou 
establiment d’Amposta. L’es-
tabliment de menjar ràpid 
busca sis persones per al nou 
restaurant.

* 'MIRADES QUE CUIDEN’, la 
xarxa de comerços per de-
tectar situacions de solitud no 
volguda. El projecte ’Bon dia’ 
s’amplia amb aquesta xarxa de 
comerços i persones que po-
dran alertar als Serveis Socials 
si detecten alguna situació de 
risc en persones majors de 80 
anys que viuen soles.

L’Hospital 
Comarcal  

celebra 
80 anys

El 18 de juliol del 1944 es va 
donar viabilitat a la posada 
en funcionament del primer 
centre de salut a Amposta. 
Han passat vuit dècades, i 
el que va començar sent un 
centre que donava resposta 
a la necessitat d’una cober-
tura sanitària per als socis de 
la Càmara Arrossera, ha aca-
bat sent l’Hospital Comarcal 
d’Amposta (HCA). Amb mo-
tiu d’aquesta efemèride, l’H-
CA ha organitzat diferents 
actes de celebració que ar-
rancaran, precisament, el 18 
de juliol, amb la inauguració 
d’una exposició al Museu 
Terres de l’Ebre. Aquesta 
setmana s’han presentat els 
detalls d’aquesta celebració. 
L’alcalde, Adam Tomàs, ha 
destacat la tasca que fa el 
centre hospitalari i ha posat 
èmfasi sobre el fet que la 
celebració servirà també per 
valorar el desenvolupament 
d’Amposta com a ciutat sa-
nitària.

S’aproven els 
programes 

taurins de les 
festes 

El ple extraordinari va aprovar 
els programes d’actes taurins 
d’aquest estiu. Tots els grups 
municipals en representació al 
plenari van donar suport a la 
proposta. Així, el ple va apro-
var el bou capllaçat de les Fes-
tes del Grau el 13 de juliol; els 
actes taurins de les Festes del 
Poble Nou del 2 al 4 d’agost, i 
els actes taurins de les Festes 
Majors del 10 al 19 d’agost. La 
proposta aprovada contem-
pla una quarentena d’actes 
taurins entre bous capllaçats, 
bous embolats, desencaixo-
nades, tardes de bous a la 
plaça i bous al carrer. D’altra 
banda, el ple també va apro-
var, en aquest cas amb el vot 
a favor d’Esquerra d’Amposta, 
l’abstenció de Som Amposta i 
el vot en contra de Junts per 
Amposta, de les instruccions 
perquè l’empresa pública Am-
sermu presti el servei de neteja 
de la platja aquesta temporada 
estiuenca.
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L’AMPOLLA
Jornades Gastronòmiques 

del Musclo

L’Ajuntament ha presentat, al 
bell mig de la Badia del Fangar, 
una nova edició de les Jornades 
Gastronòmiques del Musclo, 
les quals sota el nom de 'Sa-
bor a Badia', apleguen un total 
de 19 restaurants i 4 peixateries 
del municipi que ofereixen el 
seu producte en diferents lots. 
Aquestes jornades, que van co-
mençar ahir dijous i s’allargaran 
fins al dia 30, s’emmarquen en 
el cicle gastronòmic que im-

pulsa l’Ajuntament de Deltebre, 
conjuntament amb l’associació 
FECOTUR. Amb paraules del 
vicepresident de la Federació 
de Productors de Musclos del 
Delta de l’Ebre (FEPROMODEL), 
Hogan Castells, a la Badia del 
Fangar es produeixen 800.000 
quilos de musclo a l’any gràcies 
a les condicions i a la qualitat de 
l’aigua. A més, les temperatures 
d’aquest any permeten confiar 
en una bona collita.

DELTEBRE

ROQUETES

Èxit d’afluència en la pri-
mera festa de la gestió am-
biental a Roquetes. En la 
seva estrena, l’EcoRoquetes 
va viure dos intensos dies 
d’activitat, amb múltiples 
jocs i propostes on infants 
i joves, acompanyats per 
les seves famílies, es van 
conscienciar al voltant del 
reciclatge i la sostenibilitat 
a través de la diversió.
L’Hort de Cruells i els exte-
riors del Casal de la Raval de 
Cristo van ser els escenaris 
de l’esdeveniment. El re-
gidor de Gestió Ambiental, 
Jordi Allepuz, es va mostrar 
satisfet pel transcurs de la 
primera edició. “Buscàvem 
i vam aconseguir-ho, que 
es pogués aprendre xalant, 
sobre pràctiques sostenibles 
cap al medi ambient i la cura 
del planeta, coincidint amb 
unes dates on se celebren 
molts de dies mundials rela-
cionats amb la temàtica”. En 
la mateixa línia va posar en 
valor i va agraïr la participa-
ció activa de la ciutadania.

Festa de la gestió 
ambiental de la 

ciutat

Es va destacar la 
transformació de 

l’entrada per l’avinguda 
Goles de l’Ebre

DELTEBRE
El Govern municipal fa balanç del primer any de mandat
L’Arrossera ha estat el lloc 
escollit per a dur a terme el 
balanç del primer any de ges-
tió del nou Govern municipal 
de l’Ajuntament de Deltebre. 
És al voltant de les obres de 
rehabilitació d’aquest equipa-
ment on es projecta part de 
la transformació del munici-
pi durant aquest darrer any, 
amb l’ampliació de la plaça 
de les Dones, la continuïtat 
de les obres del Passeig del 
Carrilet, la passarel·la d’accés 
per a vianants al Centre Es-
portiu del Delta, les obres de 
l’Skate Park i el bar del Centre 
Esportiu del Delta, l’obertura 
d’un nou carrer, i la instal·la-
ció de dues grans superfícies 
comercials. Més enllà de la 
transformació de l’accés al 
municipi per l’avinguda Go-
les de l’Ebre, aquests primers 

365 dies de gestió també han 
servit per abordar qüestions 
estructurals i rellevants com 
és el cas de l’adjudicació del 
nou servei d’aigua potable i 
clavegueram, la finalització 
dels treballs de pavimenta-
ció dels carrers del municipi 
o bé l’adequació de la Cam-
bra Agrària de Jesús i Maria. 
A hores d’ara l’Ajuntament de 
Deltebre està treballant en la 

bé ha servit per a consolidar 
Mescla com a fira de refe-
rència de les Terres de l’Ebre, 
amb més de 94.000 degus-
tacions venudes i estrenar la 
nova ubicació, al Parc Fluvial 
del Delta, de les Festes Majors 
de Deltebre. En altres àmbits, 
també s’ha posat en funcio-
nament el nou contracte de 
recollida d’animals domès-
tics amb ARCA, s’ha continuat 
fent passes per fer de Delte-
bre un municipi més inclusiu 
i sostenible amb l’impuls de 
diferents iniciatives, i s’han 
renovat els Consells de Parti-
cipació Ciutadana constituïts 
en el darrer mandat.           
Tota aquesta acció de Govern 
s’ha dut a terme, segons ha 
destacat l’alcalde, consoli-
dant la bona salut econòmi-
ca de la hisenda municipal 
derivada per la gestió acurada 
d’aquests anys, i sense aug-
mentar els tributs municipals, 
malgrat l’actual context infla-
cionari que suposa un incre-
ment dels costos també a les 
administracions públiques.

finalització de les obres de la 
plaça Vint de Maig, del Bar del 
Centre Esportiu del Delta, de 
l’Skate Park i la primera etapa 
de la primera fase el Passeig 
del Carrilet. També ha iniciat 
les obres d’ampliació de l’es-
cola bressol i de l’Àgora de 
Riumar. De fet, actualment, 
l’Ajuntament de Deltebre té 
una quinzena d’obres en mar-
xa. Aquest darrer any tam-

El Nàutic Parc Costa Daurada i 
Terres de l’Ebre, associació de 
la qual és membre l’Ampolla, 
ha signat un acord amb Ren-
fe i Rodalies de Catalunya per 
fomentar que la ciutadania es 
desplaci amb tren per fer acti-
vitats al mar.
A través d’aquesta col·labora-
ció, els vivers d’ostres i mus-
clos del Mirador Badia de 
l’Ampolla i el Tuna Tour de 
l’Ametlla de Mar s’estan pro-
mocionant amb un vídeo que 
s’està reproduint en les panta-
lles de 150 trens de diferents 
línies de Rodalies de Catalu-
nya i a 475 màquines d’au-
tovenda de bitllets i abona-
ments d’estacions de tren de 
Catalunya. L’objectiu d’aques-
ta acció és que els visitants de 
la Costa Daurada i del Delta 
de l’Ebre procedents de l’àrea 
metropolitana de Barcelona 
escullin el tren com a mitjà de 

Acord amb Renfe per visitar la Costa Daurada i 
el delta de l’Ebre amb tren 

 Els passatgers que facin 
ús del tren per gaudir del 
mar tindran descomptes 

en les activitats de 
Nàutic Parc Costa 

Daurada i Terres de l’Ebre

transport, i impulsar així una 
mobilitat més sostenible. Així 
mateix, tots els passatgers de 
Renfe que facin ús del tren per 
gaudir del mar tindran des-
comptes en totes les activitats 
de Nàutic Parc Costa Daurada 
i Terres de l’Ebre. 
Foto: Mirador Badia
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CAMARLES

Els dos grups de l’oposició 
de l’Ajuntament de Camar-
les proposen modificar el Pla 
d’Ordenació Urbanística Mu-
nicipal (POUM) per prohibir 
“expressament” la instal·lació 
de plantes de biogàs al terme 
municipal i suspendre l’ator-
gament de llicències per a 
indústries similars. Junts i 
ERC, que tenen quatre i dos 
dels onze regidors del plena-
ri, han demanat a l’equip de 
govern del PSC la celebra-
ció d’un ple extraordinari per 
debatre aquesta proposta. La 
majoria que sumen els dos 
partits de l’oposició suposa 
que la sessió es convoqui en 
menys de quatre dies i no es 
pot demorar més de dues 
setmanes. 
Un centenar de veïns es van 
manifestar dissabte contra 
una planta de biogàs que 
s’ha projectat a la zona del 
Pla del Bif. (ACN)

L’oposició demana 
modificar el POUM 
i blindar el terme 

a la instal·lació de 
plantes de biogàs

La implementació del 
protocol forma part d’una 

política global de 
prevenció d’igualtat de 

gènere

L’ALDEA
L’Ajuntament aprova el Protocol per a la Prevenció i 
l’Abordatge de l’Assetjament Sexual
L’Ajuntament de l’Aldea, a la 
sessió plenària ordinària de 
dijous 13 de juny, va aprovar 
un protocol innovador per a 
la prevenció i l’abordatge de 
l’assetjament sexual, per raó 
de sexe, embaràs o maternitat, 
així com per orientació sexu-
al o identitat sexual. Aquesta 
mesura, impulsada per la Co-
missió d’Igualtat, forma part 
del Pla Intern d’Igualtat per al 
període 2024-2028.
Aquest protocol té com a 
objectiu prevenir, detectar i 
actuar davant de situacions 
d’assetjament, assegurant un 
ambient laboral segur i res-
pectuós. A més, compleix amb 
la Llei 11/2014 per garantir els 
drets de les persones LGBTI i 

erradicar l’homofòbia, la bifò-
bia i la transfòbia.
Annabel Blanch, regidora 
d’Igualtat i Gènere: ”Tal com 
ens vam comprometre en el 
nostre programa electoral,  
estem treballant intensament 
per posar en marxa el nou Pla 
d’Igualtat en el qual s’inclourà 
aquest protocol.   Per a aquest 

i discriminació. L’assetjament 
sexual, l’assetjament per raó 
de sexe, embaràs o maternitat, 
orientació sexual o identitat 
sexual, no seran permesos ni 
tolerats sota cap circumstància 
i, per tant, no han de ser ig-
norats i seran sancionats amb 
contundència”.
La implementació del protocol 
no només respon a la necessi-
tat de complir amb la legislació 
vigent, sinó que també forma 
part d’una política global de 
prevenció d’igualtat de gènere. 
La sensibilització i formació del 
personal de l’Ajuntament són 
clau per a la seva efectivitat, 
amb continguts que aborden la 
igualtat entre dones i homes i 
la igualtat de gènere.
Aquest protocol ofereix reco-
manacions específiques per 
al personal involucrat en els 
procediments d’activació, amb 
l’objectiu d’ampliar les mesures 
de prevenció de riscos laborals 
i assegurar un ambient de tre-
ball més segur.

consistori garantir els drets de 
tots els ciutadans en matèria 
de gènere, maternitat,  iden-
titat sexual i orientació sexual 
és fonamental, començant per 
la plantilla municipal. Per això 
seguirem promovent eines 
i polítiques que ens apropin 
cada dia més a una societat 
moderna i lliure d’assetjament 

L’ALDEA

Sinfines Factory va rebre la vi-
sita de la consellera d’Econo-
mia i Hisenda de la Generali-
tat, Natàlia Mas, per conèixer 
la gestió i la producció que 
s’està duent a terme des de 
l’empresa. El gerent de Sin-
fines Factory, Ramon Tarragó, 
va detallar els objectius em-
presarials, així com les línies 
de producció i de negoci que 

Sinfines Factory continua 
amb el seu procés de creixement 

convertit en una cita ineludible 
per als amants de les tradicions, 
se celebrarà en un lloc emble-
màtic del poble, just al costat 
mateix de la Torre de l’Ermita.

DIUMENGE

Diumenge 23 de juny, arriba un 
any més la Tradicional Festa de 
la Plantada a la Finca de Rava-
nals de l’Aldea. 
Aquest esdeveniment, que s’ha 

actualment s’estan treballant 
amb altres països.
De fet, l’exportació és una de 
les línies consolidades de Sin-
fines Factory, de manera que el 
65% de la facturació d’aquest 
any 2024 es preveu que es re-
alitzi fora de l’Estat Espanyol. 
Aquesta dada s’incrementarà 
previsiblement en un 5% l’any 
vinent. 

Sinfines Factory, amb més de 
quaranta anys d’experiència, 
és una empresa ubicada a 
l’Aldea. La consellera va estar 
acompanyada per l’alcalde de 
l’Aldea, Xavier Royo, la dipu-
tada al Parlament, Irene Ne-
gre, i el president del Consell 
Comarcal del Baix Ebre, Toni 
Gilabert, entre altres càrrecs 
institucionals.
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ART I CULTURA

L’Onada la Ràpita inaugura 
l’exposició del projecte GeriArt

Es tracta d’un projecte que 
té per objectiu acostar 

l’art a la gent gran, juntament 
amb els beneficis saludables 
que aporta. 

GeriArt, gent gran i art, s’inau-
gurarà avui divendres, 21 de 
juny, a les 18.30, a la residèn-
cia L’Onada la Ràpita. L’acte 
comptarà amb la presència 
del conseller de Drets Socials, 
Carles Campuzano i Cana-
dés, i la directora general de 
L’Onada Serveis, Cinta Pascual, 
el Director dels SSTT de Drets 
Socials a l’Ebre, Juan Manuel 
Jaramillo, i altres personalitats.

L’acció consisteix en l’exposi-
ció d’una seixantena de qua-
dres de diversos autors, que 
formen una mostra repre-
sentativa de la història de l’art 

del darrer segle, tot alternant 
quadres de factura moderna 
amb altres de més antics, amb 
motius, materials i tècniques 
diverses.

A més, com a artistes convi-
dats, també s’inclouen a l’ex-
posició diverses obres realit-
zades per quatre les persones 
usuàries, que prenen així un 
gran protagonisme en aques-
ta mostra, amb, Grans Artistes, 
Artistes Grans.

L’exposició de L’Onada la Ràpita, 
reunida sota el nom “Memòria 
en color. El llegat artístic Vinta-
ge” està comissariada per Sílvia 
Zaragoza i és la primera d’un 
conjunt de 5, que es podran 
veure a diverses residències de 
L’Onada: Riudoms, Mossèn Vi-
dal i Aunós a Barcelona, i Vila 

Clavellina a Premià de Mar. A 
més, de forma paral·lela a l’ex-
posició, s’oferiran tallers d’art-
terapia a les persones ateses al 
centre, dins el marc de GeriArt.

La mostra estarà oberta fins 
el dia 29 d’agost i en podran 
gaudir les persones residents, 
els seus familiars i també totes 
les persones que es vulguin 
acostar al centre per gaudir 
del conjunt d’obres de Geri-
Art, integrant així, amb tota 
naturalitat, la convivència de la 
residència amb el veïnat de la 
Ràpita.

Aquesta és una de les acci-
ons que L’Onada ha organitzat 
amb motiu del 30 aniversari 
de l’organització, i que tin-
dran continuïtat fins a l’abril de 
2025. Més info a plana 24. Foto: Sole Ramon amb la seva obra "Còpia de La Masia" a L'Onada La Ràpita
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MONTSIÀ

Per un costat, s’oferten 2 
places del col·lectiu PRGC, 
de les quals, una de peó 
de brigada a la població de 
Sant Jaume d’Enveja, i una 
de neteja viària a la pobla-
ció de la Ràpita. En aquest 
col·lectiu, poden participar 
les persones inscrites com a 
demandants d’ocupació no 
ocupades (DONO), destina-
tàries de la renda garantida 
de ciutadania. També, en cas 
excepcional, podran inscriu-
re’s aquelles persones que 
hagin sol·licitat la prestació 
de la renda garantida en els 
sis mesos anteriors a la pu-
blicació de la resolució.
Del col·lectiu PANP s’oferten 
7 places, de les quals, una 
de neteja viària a la pobla-
ció d’Alcanar, i sis de peó de 
brigada a les poblacions de 
Santa Bàrbara, Mas de Bar-

El Consell Comarcal contractarà 
19 persones en situació d’atu

berans, la Galera, Masden-
verge, Freginals i també per a 
aquest Consell. Del col·lectiu 
DONA s’oferten 3 places, les 
quals són d’auxiliar d’informa-
ció per a les poblacions de la 
Sénia, Santa Bàrbara i per al 
Consell Comarcal. 
En aquest col·lectiu poden 
participar les dones en situació 
d’atur inscrites com a deman-
dants d’ocupació no ocupades 
(DONO), en situació de violèn-

MASDENVERGE

Del 19 al 30 de juny, Masden-
verge viu les Jornades Cultu-
rals. Des de l’Ajuntament s’ha 
informat que “estem encan-
tats de donar el tret de sor-
tida a les esperades jornades 
culturals del nostre poble. 
Durant aquests dies, podrem 
gaudir d’una gran varietat 
d’activitats, espectacles que 
ens enriquiran culturalment 
i ens faran passar moments 
inoblidables. Us convidem a 
participar activament i a gau-
dir al màxim d’aquesta ce-
lebració de la cultura local. 
Que comenci la festa!”.
Les Jornades van començar 
dimecres i s’allargaran fins 
diumenge dia 30 d’aquest 
mes de juny. 

S’inicien les 
Jornades 
Culturals

XII Shopping 
Night

Avui divendres, les botigues 
rapitenques surten al carrer 
perquè “remenis i compris 
amb la llum de la lluna plena”. 
De 19.30 hores a 23 hores, als 
carrers Gorria, Sant Isidre i Sant 
Francesc

LA RÀPITA

DELTA DE L’EBRE
Actes vandàlics a la piscina 

municipal

L’Ajuntament de la Ràpita va 
informar dilluns “ens vam tro-
bar la piscina municipal van-
dalitzada. Els fets van ocòrrer 
durant la matinada anterior. 
Els responsables van accedir 
a l’interior de l’edifici per una 
finestra i van fer diverses des-
trosses que va afectar el mo-
biliari i material esportiu. La 
Policia municipal ja ho està 
investigant”.
Des de l’Ajuntament de la Rà-
pita “i especialment des de la 

Regidoria d’Esports, condem-
nen els fets i advertim que ens 
mantindrem ferms enfront de 
qualsevol actitud incívica que 
afecti equipaments i espais 
públics del nostre municipi”.

LA RÀPITA

El Consorci de Polítiques Am-
bientals de les Terres de l’Ebre 
(COPATE) ha iniciat aquest 
divendres la campanya con-
tra el mosquit als arrossars 
del delta de l’Ebre, i estudiarà 
fer un cinquè tractament des-
prés de la sega. La possibilitat 
busca fer front a l’increment 
d’aquests insectes en els dar-
rers anys, provocat principal-
ment pel canvi climàtic. 
El president del consorci, Ivan 
Garcia, ha apuntat que és una 
demanda que prové del món 
local, “que pateix les conse-
qüències de tenir el mosquit 

un cop s’acaba l’estiu”. Se-
gons Garcia, l’efectivitat del 
producte per eliminar les lar-
ves es manté, després que es 
canviés fa un parell d’anys. El 

dispositiu disposa d’un pres-
supost d’uns 1,04 milions 
d’euros, del qual, el 25% és 
costejat pels ens locals.
(ACN)

COPATE enceta la campanya contra
el mosquit als arrossars amb un 

pressupost d’1,04 MEUR

El consorci estudiarà 
fer un cinquè  

tractament després
de la sega

Les destrosses
van afectar el

mobiliari i el material
esportiu

cia masclista, i també les do-
nes en situació d’atur de llar-
ga durada no perceptores de 
prestació per desocupació.
Finalment, del col·lectiu 
TRANS s’oferta 1 plaça, la qual 
és de neteja d’edificis públics 
per al Consell. Poden partici-
par persones que no s’identi-
fiquen amb el gènere que li va 
ser assignat en néixer, segons 
les seves característiques bi-
ològiques.
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NORMA PUJOL
DIRECTORA DE L’IDECE 
“HEM HAGUT D’ARRIBAR A GRANS CONSENSOS 
PER FINALITZAR LIFEMIGRATOEBRE”

LifeMigratoEbre és un 
projecte que va començar 

fa 10 anys amb el plantejament 
de recuperar la presència de 
l’esturió al riu Ebre.
I amb ell, tots els beneficis que 
aporta aquesta espècie migra-
dora, recuperant un element 
més de la diversitat biològica 
que en el seu moment, fa uns 70 
anys, es va perdre. Per aconse-
guir- ho, la col·laboració entre 
diverses administracions, insti-
tucions, entitats i actors afectats, 
ha sigut crucial. Però finalment, 
LifeMigratoEbre és una realitat, 
amb el lideratge de l’IDECE, amb 
els esturions que es van deixar 
anar al riu el mes de gener i ara, 
amb la construcció d’una de les 
rampes de peixos més grans 
d’Europa. En parlen en exclusiva 
per al Diari Més Ebre, la directo-
ra de l’IDECE, Norma Pujol, i el 
director científic del projecte, 
Marc Ordeix.
Directora, com va anar la jor-
nada de cloenda del Migra-
toEbre que es va celebrar fa 
pocs dies? 
Vam fer coincidir la jornada final 
del LifeMigratoEbre amb la con-
ferència del congrés de la Soci-
etat Ibèrica d’Ictiologia (SIBIC). 
Va ser molt important rebre a 
les Terres de l’Ebre a científics 
i professionals del món medi-
ambiental, l’ecosistema i espe-
cialistes en peixos, on vam tenir 
diferents conferències sobre els 
peixos migradors de l’Ebre i al-
tres rius francesos i holandesos. 
Tot plegat va culminar amb una 
visita a la rampa de peixos de 
l’assut de Xerta, que és la rampa 
de peixos més gran de Catalu-
nya i amb els seus 236 metres 
de llargada, 8 metres d’amplada 
i una pendent d’un 2,7% és una 
de les més grans d’Europa.
Parlem-ne d’aquesta rampa. 
Ja està acabada del tot? 
Ja està pràcticament al final de 
la seva execució. Per això vam 
poder visualitzar l’impacte que 
tindrà a nivell de connectivitat 
ecològica i d’impacte mediam-
biental pel que fa a la reintro-
ducció de l’esturió. També en 
tot el que s’ha fet en el projecte 
LifeMigratoEbre per afavorir la 
reintroducció de totes aquelles 
espècies migradores que con-

tribueixen a l’ecosistema del riu 
i que al llarg des anys han anat 
desapareixent. Es tracta de re-
tornar-los al seu hàbitat i que es 
puguin reproduir.
Pel que sé, arribar a aquest 
punt ha costat un gran esforç 
de consens entre diverses en-
titats i empreses. Com es veu 
des de l’IDECE?
Com a directora de l’IDECE, 
després de 10 anys de projec-
te, estic molt satisfeta perquè 
hem sigut capaços de teixir el 
projecte Life. L’IDECE hem sigut 
socis beneficiaris i coordinadors 
del projecte, però hem comptat 
amb la col·laboració del CERM 
de la Universitat de Vic, la Fun-
dació la Pedrera, el Parc Natural 
del Delta, l’IRTA i el suport eco-
nòmic de la Diputació de Tar-
ragona, que han sigut els socis 
del projecte. En aquest darrer 
tram del projecte hi ha hagut un 
moment molt important, que és 
la construcció de la rampa. Per 
construir-la hem hagut de tei-
xir complicitats i treballar molt 
els consensos, perquè en aquell 
tram del riu, a l’alçada de l’assut 
de Xerta-Tivenys, hi ha molta 
gent que hi té la seva parcel·la, 
el seu negociat, com les co-
munitats de regants de la dreta 
i de l’esquerra, la hidroelèctrica, 
la CHE, l’ACA, i els ajuntaments 
de Xerta i Tivenys. Ha sigut un 
estira i arronsa i hem hagut de 
saber arribar a acords. Al final 
tothom ha prioritzat el bé comú, 
el bé pel territori, el bé mediam-
biental, i penso que ens hem de 
felicitar per això. Els consensos 
són molt importants per qual-
sevol projecte, i que quan es fa 
amb consensos i no amb impo-
sicions, sempre es tenen més 
garantia d’èxit.
Un dels cavalls de batalla és 
el finançament, que hauria 
de ser recorrent, estable, per 
poder tirar endavant. Com 
s’ha de fer? 
En el seu dia es va decidir que 
l’IDECE, com a soci coordina-
dor, tingués una part del finan-
çament del projecte en el seu 
pressupost. Ha suposat una in-
versió molt gran, sobretot en 
aquest tram final de la construc-
ció de la rampa de peixos, que 
té un pressupost d’1.088.000€, 

que són molts diners per un ins-
titut d’àmbit territorial. Perquè 
per fer aquestes obres hem ha-
gut de deixat de fer altres coses; 
però així es va acordar i s’havia 
de complir. Un altre dels objec-
tius importants que teníem era 
de cara a Europa, perquè altra-
ment, les ajudes que venen de 
la Comunitat Europea no s’ha-
guessin pogut rebre. Ara, és cert 
que un cop acabat el projecte 
caldrà parlar del post Life, que 
també és important.
Parlem-ne, doncs. Què ha de 
passar en aquest post-Life?
Doncs tant Acció Climàtica de la 
Generalitat com el Ministeri de 
Transició Ecològica tindran molt 
a dir, i un cop més, haurem de 
buscar col·laboracions.
MigratoEbre és un projecte 
a llarg termini. Com s’as-
segura el compromís futur 
d’aquest projecte a nivell 
institucional?
És una qüestió de responsabi-
litat col·lectiva, però sí que és 
veritat que fins d’aquí a 16 o 17 
anys no tindrem les primeres 
mostres evidents de si els es-
turions tornen cap a l’Ebre, si 
es reprodueixen, si fan el que 
s’espera. És un projecte a llarg 
termini, però d’una importàn-
cia tan gran que per això s’hi 
ha apostat, i estic segura que 
s’hi continuarà apostant. Però 
ara, qui haurà de dir com hem 
de seguir, és Acció Climàtica de 
la Generalitat i el Ministerio de 
Transició Ecològica.
Aprofitant la conversa, par-
lem un moment del projecte 
“Lo riu ens mou” que lidera 
l’IDECE...

Sí, aquest és un projecte que en-
guany ha arribat a la segona edi-
ció. Es tracta d’una acció com-
partida entre Esports, Educació, 
la Federació Catalana de Rem i 
l’IDECE. És un projecte molt po-
tent que serem capaços de va-
lorar-ne l’èxit d’aquí a uns anys. 
I això per diversos motius, el pri-
mer dels quals és perquè s’apro-
xima un esport que es fa al riu, 
és a dir, al nostre entorn natural 
més immediat, que tenim a tocar 
de casa, com una oportunitat per 
viure de cara al riu estimant l’en-
torn natural, fent esport, salut, i 
fer-ho des de les escoles. Aquest 
any hi ha participat més de 1.100 
alumnes i estem molt contents. 
Penso que és importantíssim 
transmetre els valors del riu, l’op-
ció de poder fer aquest esport de 
llagut català, que també té una 
història al nostre territori. I de fet, 
més enllà de contactar amb les 
escoles, aquest projecte també 
té una altra vessant històrica per-
què l’alumnat conegui la història 
del riu Ebre, de què s’havia fet 
al riu, la importància dels llaguts 
per al transport de mercaderies. 
Per tant, penso que és molt im-
portant i té molt potencial. I de 
fet, més enllà de la col·laboració 
entre la Generalitat, la Federació 
Catalana de Rem i les escoles, 
hi ha un altre actor, que són els 
clubs de rem del territori. Per 
tant, tots els projectes tenen una 
gran col·laboracions entre ins-
titucions, entitats, associacions, 
que és la manera de fer projec-
tes grans, bonics i que tinguin un 
impacte. Lo riu ens mou és un 
d’ells, igual com també LifeMi-
gratoEbre.
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MARC ORDEIX
DIRECTOR CIENTÍFIC DE LIFEMIGRATOEBRE 
“LA REINTRODUCCIÓ DE L’ESTURIÓ 
NECESSITARÀ MÉS D’UNA GENERACIÓ”

Aquesta setmana s’ha 
conclòs el projecte 

LifeMigratoEbre amb una 
jornada en la qual han 
participat un centenar de 
científics, els quals han 
compartit experiències sobre 
la recuperació de peixos 
migradors, en el cas de l’Ebre, 
sobre l’esturió.
I tot plegat, aprofitant la finalit-
zació de les obres de la rampa 
per a peixos que s’ha construït 
a l’assut de Xerta-Tivenys. Ara 
venen llargs anys d’observació 
dels esturions que es van allibe-
rar el mes de gener, i que arri-
baran a l’edat madura propícia 
per a la reproducció, d’aquí a 
uns 20 anys. Marc Ordeix, co-
ordinador científic del projecte, 
explica tots els detalls de Life-
MigratoEbre en aquesta entre-
vista en exclusiva per al Diari 
Més Ebre.
La primera pregunta és obli-
gada: en què consisteix el 
LifeMigratoEbre que arriba 
a la seva finalització? 
És un projecte que va néixer fa 
10 anys amb el propòsit de mi-
llorar les condicions del riu Ebre 
per a tots els peixos. Va comen-
çar amb la gent del territori, la 
gent del Parc Natural del Delta 
de l’Ebre, amb el Grup de Natu-
ra Freixa de Flix, i també parlant 
amb els pescadors esportius i 
els professionals. És a dir, tení-
em molt clar que començàvem 
una feina científica però també 
social i informativa a favor del 
medi ambient i del riu Ebre.
I perquè vau centrar la vos-
tra atenció, concretament, 
en l’esturió?

Per a nosaltres l’esturió és l’ob-
jectiu a assolir a mitjà o llarg ter-
mini, i recuperar-lo, perquè la 
darrera femella d’esturió es va 
pescar als anys 60. Per tant, crè-
iem que estava bé recuperar-lo 
d’aquesta biodiversitat perdu-
da. El propòsit, però, és millorar 
les condicions del tram final de 
l’Ebre pensant en totes les espè-
cies. La fauna aquàtica necessita 
que els obstacles que hi ha, els 
assuts bàsicament, deixin de ser-
ho. L’assut de Xerta es va refor-
mar a partir del segle XV com-
plicant la vida d’aquests animals. 
Els membres del consell asses-
sor vam decidir centrar-nos en 
l’assut d’Ascó i el de Xerta i quan 
acabéssim, portar esturions de 
França que és l’únic lloc en el 
qual aquesta espècie ha acon-
seguit reproduir-se en captivitat. 
Els exemplars de l’Ebre els van 
criar en una piscifactoria a Saint-
Seurin-sur-l’Isle i anualment ani-
rem portant més peixos.
Aquest projecte va començar 
fa 10 anys i té una durada 
de pràcticament un cicle vital 
humà. Fins d’aquí a quants 
anys no es començaran a 
veure resultats? 
La reintroducció de l’esturió és 
com la gestió forestal: estem 
parlant de més d’una generació 
per veure resultats. Els esturions 
que hem deixat ara, si sobrevi-
uen al mar, que és on ara estan, 
pot ser que tornin al riu i vagin 
a l’estuari i estiguin un parell 
d’anys entrant i sortint; però fins 
d’aquí 16 o 17 anys els mascles, 
i 19 o 20 les femelles, no torna-
ran al riu a reproduir-se. Per tant 
hem de comptar que almenys 

necessitem aquests 20 anys i 
portar molts més peixos, perquè 
si algun falla, almenys n’hi hagi 
altres. És un projecte d’almenys 
dues generacions.
Això passa perquè el cicle vi-
tal dels esturions s’assembla 
al de les persones. No és ben 
curiós això?
Sí, ens ho hem de mirar a escala 
humana. Aquests animals poden 
començar a reproduir-se quan 
tenen 17 o 18 anys i les feme-
lles es poden reproduir fins els 
50 anys; però els mascles fins 
els 100 anys. Aquests animals 
tenen una vida molt llarga. El 
problema és que si pel camí pre-
nen aliments amb molts metalls 
pesats, es poden tornar infèrtils. 
Això també ha alentit el projec-
te, perquè havíem de portar els 
esturions fa uns quatre anys, 
però les femelles franceses que 
tenien en edat de reproducció 
en aquest centre, havien menjat 
moltes gambes, i van veure que 
a les closques hi havia restes de 
metalls pesants que havien fet 
que les femelles es tornessin 
infèrtils. Per tant, cal tenir amb 
el que mengen, principalment 
gambes, calamar i seitons.
Com ho feu els científics per 
controlar els moviments dels 
esturions i saber si fan el que 
s’espera que facin?
Doncs amb el xip que porten im-
plantat al darrera del cap, i que 
fa que tota la vida d’aquell ani-
mal puguem identificar-lo. Des-
prés, a l’IRTA de la Ràpita se’ls va 
col·locar un emissor d’ultrasons 
a la cavitat peritoneal que re-
gistra els seus moviments amb 
uns aparells instal·lats a la boca 
del riu i a les quatre llacunes del 
delta. Aquests sensors ens diuen 
que el peix X ha passat per tal 
lloc aquest a aquesta hora. Ara 
les dades ens diuen que aquests 
esturions han anat al mar i que 
no han tornat al riu. A banda, a 
la rampa de l’assut de Xerta hi ha 
una antena de xips, i encara que 
passin 20 anys podrem saber 
quin esturió ha passat per allí. La 
següent fase és posar boies amb 
sensors al mar a partir de l’estiu, 
perquè aquesta tardor portarem 
50 esturions més, i per tant, vo-
lem saber si estan al mar i si es 
mouen.

Quina relació tindran 
aquests esturions amb la res-
ta de biodiversitat que hi ha 
a la vora de l’Ebre?
És un dels aspectes que hem de 
veure. Nosaltres creiem que el 
que busca al riu són poliquets, 
que és una mena de cucs que 
hi ha a les aigües salobres, mig 
dolces i mig salades, dels quals 
s’alimenta. On hi ha presèn-
cia de poliquets hi poden viure 
molts esturions. Com a inte-
racció, hi ha un element molt 
interessant que és que les nài-
ades auriculades, els musclos 
de riu, que estan en perill d’ex-
tinció, s’enganxen a les ganyes 
dels esturions i altres peixos per 
migrar riu amunt. Ara hi ha un 
peixet, que en diuen raboseta, 
que també pot agafar-les; però 
a la raboseta li costa molt anar 
riu amunt. En tot cas, la ram-
pa de peixos que estem aca-
bant de construir també servirà 
per moure algunes nàiades riu 
amunt.
Tenint en compte els anys 
vista que esperen a aquest 
projecte, com ho heu fet per 
lligar aquest futur i que el 
projecte a la llarga no es 
perdi?
Hi ha un tema molt important 
que és el d’aconseguir un fi-
nançament regular perquè això 
segueixi. A banda, hi ha molt in-
terès per totes bandes, comen-
çant pel govern francès, a qui 
interessa molt l’Ebre perquè és 
un riu que té molt bones condi-
cions i un dels millors d’Europa 
pel que fa a qualitat ecològica. 
Però hem d’aconseguir que hi 
hagi finançament regular. Ara 
tenim un conveni signat pel 
Govern francès, el Govern es-
panyol i la participació de la 
Generalitat. MigratoEbre s’aca-
ba, però hi ha molt d’interès en 
què això continuï i en finançar 
la reintroducció de l’esturió. El 
següent pas és signar un acord 
amb el govern de Nova Aquità-
nia, que és com la Generalitat a 
França i que representa el Go-
vern francès, i planificar les ac-
cions dels propers 10 anys vis-
ta. Tot això pinta molt bé, però 
hem d’acabar d’escriure aquest 
protocol, que esperem tenir en-
llestit aquest estiu.
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SANTA BÀRBARA

Les obres de canalització del 
pas del Barranc de Pelós per 
Santa Bàrbara estan en la seua 
recta final i es preveu que fi-
nalitzin aquest mes. L’alcalde,  
Antonio Ollés Molias, ha infor-
mat: “La part important és tota 
l’obra que s’ha fet per baix, el 
que ja no es veu, que és tota la 
canalització, i quedarà el que 
és l’asfaltatge, la superfície, 
que és l’últim que es farà”. Les 
bases de laminació encara es-
tan pendents de la concessió 
d’una subvenció de l’Agència 

Les obres de canalització 
arribaran al seu final este mes

Després de l’èxit
de la primera edició, 

arriba la segona

Catalana de l’Aigua: “És un im-
port alt el que s’haurà de pa-
gar. Si no tenim una subvenció 
de l’ACA, ha de sortir la con-
vocatòria enguany, l’any pas-
sat va ser per a fer projectes. 
Natros ja vam fer el projecte, 
ja el tenim allà preparat i, ara, 
quan sortirà la convocatòria 
per a executar els projectes, 
la presentarem, i en principi ja 
ens van dir que tenim la màxi-
ma puntuació pel que fa a la 
subvenció”.
(Notícia de la Plana Ràdio)

L’Ajuntament d’Ulldecona i la 
Diputació han planificat les 
actuacions i projectes mu-
nicipals que formaran part 
del Pla ImpulsDipta, el nou 
model de cooperació eco-
nòmica i assistencial amb els 
ens locals. L’alcaldessa, Núria 
Ventura, acompanyada per 
l’interventor, Salvador Vila, ha 
participat a la mesa de con-
certació, celebrada recent-
ment a la seu de la Diputació 
de Tarragona a les Terres de 
l’Ebre, durant la qual s’han 
abordat conjuntament les fu-
tures inversions, els progra-
mes i les assistències que el 
pla inclourà, així com la seva 
planificació. Han estat rebuts 
pel diputat provincial, Joan 
Castor Gonell, i en la reu-
nió de treball hi ha participat 
l’equip tècnic de la Diputació. 
El Pla ImpulsDipta vol ser un 
revulsiu per a la gestió, l’or-
ganització i l’economia dels 
diferents municipis.

L’Associació Mediambiental 
Amevesaba (Veïns de San-
ta Bàrbara) ha presentat una 
denúncia a la Fiscalia con-
tra l’Ajuntament de la Galera. 
Demanen que s’investigui un 
presumpte cas de prevaricació 
per prorrogar fins a quatre ve-
gades, el termini d’al·legacions 
de la llicència ambiental de la 
planta de sansa de Biosansa 
Catsud, incomplint el proce-
diment administratiu comú 

Denuncien l’Ajuntament de la 
Galera a la Fiscalia per presumpta 

prevaricació en la llicència de 
l’empresa Biosansa

Pla ImpulsDipTa

ULLDECONA

ALCANAR
Torna la Canareus League
amb més força i noves sorpreses
La Canareus League, després 
de l’èxit de la passada edició, 
torna amb més força. “Amb el 
suport de l’Ajuntament, la Ca-
nareus League es consolida 
com un dels esdeveniments 
estivals esportius més desta-
cats del Montsià i les Terres de 
l’Ebre”.
Segons Àxel Sorolla, regidor 
d’Esports,  “és una iniciativa 
magnífica que fomenta l’es-
port i la convivència entre els 
joves. Estem molt contents de 
poder donar suport a aquesta 
segona edició, que promet ser 
encara més espectacular que 

la primera”. 
Dani Manzano, president de la 
Canareus League, manifesta-
va que “vull donar les gràcies 
a tots els equips que un any 
més participen, i també a tots 
els establiments col·labora-
dors, així com a l’Ajuntament 
d’Alcanar. Sense el vostre su-
port, aquest esdeveniment no 

Inauguració de l’espai de 
dol neonatal, perinatal i 

gestacional

Sant Jaume d’Enveja dedica 
un espai al dol gestacional, 
perinatal i neonatal al cemen-
tiri municipal. L’acte inaugural 
va comptar amb la participa-
ció de famílies que van patir 
una pèrdua durant l’embaràs, 
el part o després del naixe-
ment. Un lloc dissenyat amb 
molta cura i sensibilitat per 
oferir suport i confort a les fa-
mílies que han viscut la pèrdua 
d’un nadó. Des de l’Ajunta-
ment s’informava que “aquest 
espai no només és un recurs 

físic, sinó també un símbol 
del nostre compromís amb el 
benestar emocional i la salut 
mental de les famílies. Estem 
convençuts que proporcio-
narà un entorn segur i res-
pectuós on poder compartir i 
expressar el dol és fonamental 
en el procés de recuperació.
Gràcies a les mares, pares i fa-
mílies, l'associació Libèl·lules i 
la Unió Musical l’Artística, per 
la vostra confiança i per for-
mar part d’aquest important 
projecte".

SANT JAUME

seria possible. Esperem que 
tots gaudiu d’aquesta sego-
na edició, tant com nosaltres 
hem gaudit organitzant-la.”
La presentació de la II edició 
tindrà lloc demà dissabte 22 
de juny a les 18 h, a la Faneca-
da, i la cloenda serà el pròxim 
20 de juliol, “una nit plena de 
sorpreses i molta diversió”.

regulat per la Llei 39/15. En la 
denúncia també es planteja 
un presumpte delicte ecolò-
gic per part de l’empresa pels 
fums i pudors que emet, i per 
contaminar el sòl i els aqüífers, 
fets que s’insta el ministeri fis-
cal a investigar. Amevesaba es 
manifestarà la setmana vinent 
per demanar mesures correc-
tores a la planta, abans de la 
pròxima temporada de la tar-
dor. (ACN)
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Les autoritats de Móra d’Ebre 
han agraït l’equip del curtme-
tratge Saurí i el seu director, 
Josep S. Blasi, nascut a Móra 
d’Ebre i format a l’ESCAC, per 
l’elecció de localitzacions a 
la localitat i comarca per ex-
plicar la història de l’Angeli-
na i el seu fill, trencada per 
la Guerra Civil, que va tenir 
com escenari de les batalles 
l’Ebre, on es va fixar el front. 
Rubén Biarnés, alcalde de la 
localitat, ha expressat el seu 

MÓRA D’EBRE TERRA ALTA

suport a la indústria cinema-
togràfica “que sempre tindrà 
obertes les portes de Móra 
d’Ebre” i talents com Josep 
S. Blasi, que ha pensat en les 
nostres localitzacions per ex-
plicar aquesta bonica història 
amb un equip tècnic de molt 
nivell. Amb Saurí, Blasi aspira 
a plasmar la bellesa de la seva 
terra i a retre homenatge a la 
seva gent, destacant la resi-
liència davant dels capítols 
foscos de la seva història.

El sector comercial té un pes 
important a la comarca

Segons dades de l’Idescat de 
setembre del 2023, al conjunt 
dels comerços de la comar-
ca hi treballen 690 persones. 
D’aquestes, 320 estan auto-
ocupades i 370 estan contrac-
tades. El Consell Comarcal 
informa que en més del 40% 
dels establiments comercials i 
de serveis assimilats només hi 
treballa la persona propietària 
del negoci.
“A més, el comerç de la Ribera 
d’Ebre és vida, és proximitat, 
és ofici, es tradició, és quali-
tat, és confiança, és riquesa, 

RIBERA

és un punt de trobada, és sos-
tenibilitat, és servei i és auten-
ticitat. Us convidem a conèi-
xer el projecte 'Pobles Vius!'  
que neix des del projecte 'Ri-
bera d’Ebre VIVA', impulsat pel 
@ccriberaebre amb el suport 
del Servei Públic d’Ocupació 
de Catalunya”.

Gairebé 700 persones 
treballen als comerços

de la Ribera d’Ebre

* L‘AJUNTAMENT DE GAN-
DESA treu a licitació les obres 
de pavimentació i renova-
ció dels serveis de l’avinguda 
d’Aragó i del carrer del Call fins 
al carrer Pou Nou. El projecte, 
que correspon a la 3a fase, 
està valorat en 294.827,00€, 
i també inclou la canalització 
de la xarxa de clavegueram, 
millorar els serveis d’aigua 
potable i de recollida d’aigües 
pluvials. Així com també els 
elements de mobiliari urbà, 
jardineria i arbrat.

* REPRESENTANTS DEL 
CONSELL COMARCAL DE LA 
TERRA ALTA van participar 
a l’homenatge a les víctimes 
executades o mortes per ma-
laltia a la presó de Pilats de 
Tarragona. Entre les víctimes, 
n’hi ha 233 d'ebrenques que 
també es troben soterrades 
a les fosses del cementiri de 
Tarragona (vegeu plana 2)

* PRAT DE COMTE: el diu-
menge 30 de juny (12h) a 
l’antiga estació tindrà lloc 
l’acte de dignificació i memò-
ria de les persones de la Terra 
Alta deportades als camps de 
concentració nazis. 

ribera/terra alta

 Rodatge de Saurí, el nou 
curtmetratge de Josep S. Blasi
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terres de l’ebre

L’AMETLLA DE MAR

José Luis García Herrera, d’Es-
plugues de Llobregat, amb 
l’obra 'Quadern de Roma', i el 
badaloní David Serra Asensió, 
amb 'Followers i haters i altres 
històries', es van proclamar 
guanyadors del 15è Premi Nit 
de Poesia al Carrer, i el 32è 
Premi de Narrativa Vila de 
l'Ametlla de Mar, respectiva-
ment, el passat dissabte.
La Nit de Poesia al carrer va 
acaparar dissabte el prota-
gonisme cultural a l’Ametlla 
de Mar. La posada de llarg de 
l’ambient literari calero, ce-
lebrada a la Plaça Joan Miró, 
va dedicar l’acte al centenari 
del naixement de Vicent An-
drés Estellés, un dels més 
importants poetes valencians 
del segle XX i dels més reco-
neguts als Països Catalans. 
Dotze rapsodes van recitar els 
poemes més significatius de 
l’autor.
Com ja és tradicional, l’acte 

Nit de Poesia al carrer 

Les executives 
hauran de ser 
ratificades el

25 de juny

va servir per fer públic el ve-
redicte dels Premis Nit de Po-
esia al carrer 2024, de poesia i 
narrativa, i donar a conèixer els 
guanyadors, els quals, van ser 
presentats al públic assistent 
d’Esplugues de Llobregat. 
El jurat del premi va estar for-
mat per Montse Oller, Rafael 
Haro, Xulio R. Trigo, Àngels 

client i les activitats amb una 
nova zona esportiva, un club 
infantil i una gran aposta per 
les mascotes, que tenen el seu 
propi lloc d’oci al càmping.
Segons va informar Ebredigi-
tal.cat, per a aquesta primera 
temporada sota la nova marca, 
TAIGA Delta de l’Ebre té previ-
sió d’assolir un volum d’ocu-
pació de 100.000 clients.
El despatx especialitzat en 
disseny de càmpings, Tematic 
Arquitectura, ha implementat 
diverses accions per exercir 
el menor impacte possible en 
l’entorn.
TAIGA Delta de l’Ebre ha cobert 
al voltant de 50 llocs de treball 
en la gestió de l’operativa del 
camping resort i el restaurant 
BAMA Beach Club en tempo-
rada alta.

TAIGA Delta de l’Ebre preveu arribar 
als 100.000 clients durant la seva 

primera temporada

POLÍTICA
Junts per l’Ebre escull els presidents 
i executives comarcals de la Ribera 
d’Ebre, la Terra Alta i el Montsià
Després de la finalització del 
cicle electoral de les elecci-
ons al Parlament de Catalunya 
i Europeu, dimarts s’acabava 
el termini de presentació de 
candidatures a la presidència i 
executives comarcals de Junts 
per Catalunya que havien ma-
nifestat la no continuació per 
diferents motius.
En aquest procés de renovació 
de les executives comarcals i 
els seus presidents, les comar-
ques ebrenques que han iniciat 
un procés de renovació són la 
Ribera d’Ebre, la Terra Alta i el 
Montsià. La presidenta de la Ve-
gueria de l’Ebre, Annabel  Mar-
cos, volia agrair “l’esforç fet per 
constituir les noves executives 
comarcals i encoratjar aquests 
nous equips a mantenir el tre-
ball i la constància, així com els 
bons resultats obtinguts per les 
executives sortints”.
Les noves executives hauran 
de ser ratificades pels afiliats 

de cada comarca el  pròxim 
25  de juny. Estan encapçala-
des, a la Ribera Ebre, per l’al-
caldessa de Rasquera, Àngels 
Llombart; a la Terra Alta, per 
l’alcaldessa de Vilalba dels Arcs, 
Laura Domènech, i per últim 
a la comarca del Montsià per 
l’exdirector del  COMEBE,  Ba-
tiste Forcadell (a la imatge). 

Inici de la Festa Major
Ahir dijous van començar els 
actes programats per a les 
festes en honor del patró.
Dissabte passat,  Josep Ca-
brera va fer el pregó, que va 
precedir el ball de pubilles i 
hereus quan es va proclamar 
la Reina de Festes i la Reina 
Infantil.
L’alcalde, Francesc Arasa, va 
efectuar, ahir dijous la salu-
tació festiva: “Iniciem un any 
més la nostra Festa Major, una 
festa que hem sigut capaços 
de fer-la nostra i viure-la amb 
intensitat, conveïns, estiue-
jants i amics. Bones festes, 
ampolleres i ampolleros!. Vis-
ca Sant Joan i visca l’Ampo-

lla!. Sant Joan, patró de l’Am-
polla, del pagès i el pescador, 
feu que de vostra dolcesa se 
n’ompligue nostre cor”.

L’AMPOLLA

Cal mencionar que dins 
d’aquest procés de renovació 
de les executives, també s’hau-
ran d’elegir de manera obliga-
tòria els càrrecs comarcals de 
responsable d’organització i de 
responsable d’acció municipal. 
A més, de manera potestati-
va, els càrrecs de responsable 
de comunicació i responsable 
de les persones afiliades. Per 
acabar, la presidenta de Junts 
a la Vegueria, Annabel  Mar-
cos, va agrair “la tasca  realit-
zada  als presidents sortints, 
Helena Queral, Joaquim Mira-
lles i, com no, Jordi Jardí, un 
referent  del nostre partit a les 
nostres terres que ens va deixar 
fa poc”.

El càmping resort TAIGA Delta 
de l’Ebre, antic Ampolla Playa, 
va presentar les últimes no-
vetats de l’establiment per a 
aquesta temporada durant 
una roda de premsa que va 
comptar  amb la presència 
d’associacions i negocis lo-
cals, així com de l’alcalde, 
Francesc Arasa.
La companyia ha realitzat una 
important inversió en la mo-
dernització de les seves instal-
lacions i la creació d’una zona 
per a vianants amb nous allot-
jaments familiars amb terras-
ses davant del mar, destacant 
la gran novetat de la tempo-
rada, les tendes i allotjaments 
glamping, amb jardí privat i 
mobiliari per relaxar-se. A més, 
es potencia i optimitza l’es-
pai dedicat a l’experiència del 

Marzo i Joan Callau com a 
coordinador del premi.
Els premis, dotats amb 
2.000€ en metàl·lic cadas-
cun i la publicació de l’obra 
a càrrec de Pagès Editors, 
estan organitzats per Ca-
laCultura, amb el suport de 
l’Ajuntament de l’Ametlla de 
Mar.

terres de l’ebre
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LA BOMBA PER 
GANDESA I LA 
SÉNIA   
Bomba: Dilla del Gandesa a 
l’Ascó i els germans Gasparin 
de la Sénia al Tortosa-Ebre. Jo 
els desitjo als tres molta sort 
i entenc que necessitin noves 
experiències. Eren jugadors 
molt estimats on estaven. Dilla 
va ser una persona important 
la passada campanya en la crisi 
del Gandesa com a segon capità 
portant tretze temporades al 
Club. Amb la seua gestió i la 
tornada de Gumiel l’equip es 
va estabilitzar. Dilla va provar 
fortuna a la Rapitenca i va 
tornar a casa; ara als 31 anys 
torna a provar fortuna. Sergi 
Gasparin és el segon capità de 
La Sénia i jugador número 36 de 
la història amb més partits. Ell i 
el seu germà han estat puntals 
per a l’ ascens de La Sénia, i 
marxen tots dos per reforçar un 
equip rival, el Tortosa-Ebre. Es 
podria arribar a entendre que 
tornessin a la Rapitenca. L’any 
passat, quan l’equip senienc 
tenia la plantilla tancada, el 
Tortosa Ebre ja van tocar Carlos 
Gilabert que al final va marxar, 
llavors per anar a una categoria 
superior.  Dilla i els germans 
Gasparin han donat molt pel 
Gandesa i La Sénia però ara 
no era moment d’abandonar 
el vaixell. Van guanyar Ascó i 
Tortosa– Ebre, una altra vegada 
el gran poder. També entenc 
que a Tortosa puguin dir que la 
Rapitenca els ha fitxat a 3 juga-
dors. Per tot plegat, en general, 
s’està perdent  l’amor als clubs. 
Al final els jugadors manen i ells 
decideixen.  

CELMA

LA MÀGIA DE 
JOAQUIN CELMA 
Joaquin Celma ja ofereix avui, 
en esta edició de Més Ebre, 
una plana de fitxatges dels 
nostres equips de cara a la 
temporada propera. És un 
llistat molt fiable. 

I podria fer dos planes o més 
cada setmana. Però hi ha 
motius que són prioritaris per 
no informar de novetats si 
poden perjudicar alguna de 
les parts. Celma sabia des feia 
unes setmanes la possibilitat 
del fitxatge dels germans 
Gasparin pel Tortosa Ebre. 
I com estos fitxatges, en 
sap molts més. No deixa de 
soprendre. 

Té màgia? Potser. Però  el que 
fa és treballar molt i cuidar als 
seus informadors.
I tot això ho gestiona des del 
seu despatx de Chamberí.  
Una vegada més el que fa 
és molt meritori. I a uns els 
agradarà i a d’altres, no. Però 
tinc clar que tant uns com els 
altres el primer que fan en 
agafar el Més Ebre és mirar el 
Top Secret i els fitxatges. 
Sembla que aviat podrem 
tenir a prop al personatge 
enigmàtic. Ens esperen fortes 
emocions.  

MICHEL CF TORTOSA EBRE
TORNA LA FESTA 
TOTS ELS GOLS 
D’IMAGINA RÀDIO 
Únic carrusel esportiu de 
proximitat que es fa a Catalu-
nya, dirigit i presentat per Jesús 
Ferrando. Més de 30 correspon-
sals, a peu de camp, informen, 
minut a minut, de les incidències 
i els gols de tots els partits del 
futbol ebrenc, cada diumenge. 
Jesús i el seu equip disputen el 
partit més llarg del nostre futbol.  
Avui divendres, a partir de les 20 
hores, a l’Auditori Felip Pedrell 
de Tortosa, es farà la cloenda de 
la temporada amb una Gala que 
es recupera després d’uns anys 
sense fer-se.  Tornarà a ser una 
festa de l’esport ebrenc. 

Més de 70 guardons amb 
mencions especials i moments 
força emotius. Enguany, a més, 
s’instaura la Pilota d’0r. El primer 
en rebre esta distinció és Aleix 
Garcia, jugador faldut del Girona.

ERIC BERNAD, 
NOU PRESIDENT 
DEL CF LA GALERA 
Eric Bernat, jugador de la Galera, 
serà el proper president del club 
del Montsià. Mar Verge serà la 
tresorera i Borja Balseiro serà el 
secretari.

D’altra banda, a Santa Jaume 
també hi ha relleu a la presidèn-
cia. Lázaro Arques serà el proper 
president.

Finalment, dins de l’actualitat de 
la categoria,  esmentar que Ra-
mon Grau no seguirà entrenant 
el CF Benissanet.  

AVUI

El partit de
Canal TE:

Camarles-Pobla B
Dissabte 23.55 h

Minut 91.
 Setmana vinent 

en dimarts  
a les 20.30 h 

a Canal TE 24 i 
23 h a Canal TE

La setmana passada Celma va 
informar que el Tortosa Ebre 
esperava respostes de la Sénia. 
En esta ja s’ha fet públic els fit-
xatges dels germans Gasparin, 
que estaven a la Sénia. Ivan ja va 
estar al Tortosa anys enrere però 
després de la pandèmia va fitxar 
amb el club senienc en el que ha 
estat clau en els darrers anys, so-
bre tot enguany amb l’ascens de 
categoria. 
Sergi, defensa central, apunta-
larà la defensa. Jugador de pre-
sència, fort en el joc aeri i amb 
bona sortida de pilota. 
D’esta forma, el Tortosa Ebre re-
força la plantilla amb dos juga-
dors que apuntalaran la plantilla.

Ivan i Sergi, fitxats

Els germans Gasparin 
s’incorporen al 
Tortosa Ebre

El mercat està molt obert i és el 
que hi ha. Si la Rapitenca va fitxar 
tres jugadors del Tortosa Ebre, el 
conjunt roigiblanc en fitxa ara 
dos del club senienc que, dins 
de la cadena, es qui es quedarà 
ara minvat i amb més dificultats, 
sent de la mateixa categoria. 
D’altra banda, dir que Marc Aspa 
ha renovat perl’equip de Balart. 

Albert Company, segon 
entrenador de Ferran Costa a 

l’Andorra
El tècnic Albert Company ‘Beto’ 
torna a les banquetes. I ho farà a 
la Primera Federació com a se-
gon entrenador de Ferran Costa, 
mister de l’Andorra, equip que la 
lliga passada va baixar a Primera 
Federació. Costa es va incorpo-
rar a l’Andorra a finals del més 
de març.

Tot i el descens, segueix a l’equip 
del País dels Pirineus i amb ell 
arriba, al club que presideix Ge-
rard Piqué, Albert Company.
L’Andorra lluitarà en la prope-
ra temporades per les primeres 
places, per poder obtenir el re-
torn a la lliga de futbol profes-
sional. 

Rapitenca; 
incorporació de 

Maxi Rosales 
La Rapitenca va anunciar ahir 
un nou fitxatge per a la defen-
sa. Es el cas de Maxi Rosales, 
procedent del Reus CF Reddis, 
un jugador polivalent que pot 
alternar diferents posicions. La 
secretaria tècnica segueix tre-
ballant. Carlos Scheckermann 
ha renovat. 
Ara falten per arribar un da-
vanter centre, dos centrals (un 
sub-23) i un porter. 
Se segueix rastrejant el mercat 
per completar la plantilla. 

Roger Solà, es 
confirma la 
lesió
Roger es va lesionar en el dar-
rer partit de lliga, amb el Jesús 
i Maria. Dilluns se li va fer re-
sonància. Té el lligament creuat 
anterior i el menisc trencats. 
Haurà de passar per quirofan. 
El jugador ha destacat el tracte 
del club Tortosa Ebre amb qui 
havia fitxat: “han tingut molt 
d’interès per veure com estava. 
Em feia il.lusió incorporar-me 
al projecte però ara només 
queda recuperar-me i poder 
tornar el més aviat possible”. 
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PROMOCIÓ D’ASCENS A PRIMERA

El cadet del Tortosa Ebre puja a Preferent
El Tortosa Ebre cadet A va 
guanyar a la Rapitenca B (1-
3) i és campió de la promoció 
d’ascens i puja a Preferent.
Darrer partit en què els ra-
pitencs havien de guanyar i 
el Tortosa Ebre en tenia prou 
amb l’empat. Va ser un der-
bi obert i igualat a la prime-
ra meitat, amb ocasions a les 
dues porteries, amb dues dels 
visitants que es van estavellar 
als pals. Sobre el minut 35, la 
Rapitenca, que va fer un pas 
avant, es va avançar amb un 
gol de bandera de Cristian, des 
de 30 metres.
A la represa, la clau va ser que 
als 50 segons el Tortosa Ebre 
va empatar amb un gol de Da-
vid Cid. La Rapitenca va acusar 
el gol rebut i que psicològica-
ment va afectar-la. El Tortosa 
Ebre va recuperar energia i una 
espectacular jugada de Robert 

José Bertomeu, del Camar-
les, a Minut 91, va manifestar 
dilluns que en la confronta-
ció d’anada, “vam fer un gran 
partit; a diferència de jorna-
des precedents, vam ser  molt 
constants, estant ben posats 
tot el partit, no en fases deter-
minades. L’equip va jugar alli-
berat. No obstant, som cons-
cients que res està decidit. 
Queda la tornada”.
De la posició del Camarles, 

Bertomeu: “El cor em diu una cosa, 
el cap una altra”

El Camarles encarrila l’eliminatòria (0-2)
El Camarles va guanyar en 
l’anada de la promoció d’as-
cens a Primera catalana (0-2), 
al camp de la Pobla B. L’equip 
camarlencs va jugar molt ben 
posat des de l’inici. I va estar re-
forçat pel gol de Roger, al mi-
nut 8, a la sortida d’un córner. 
La jugada del gol va reflectir 
l’equip que estava jugant amb 
molta intensitat i el que estava 
indecís. Amb el 0-1, el Camar-
les va tenir el partit dominat i 
fins el descans va generar tres 
opcions, la més clara de Jordi 
Abelló, amb assistència de Pe-
drito. Les tres opcions visitants 
les va evitar el porter local. La 
Pobla no va trobar la manera 
de desactivar a un Camarles 
molt intens en els duels que 
va ser molt contundent en de-
fensa i agressiu en atac, bus-
cant els espais.  L’opció de la 
Pobla al primer temps va ser al 
minut 45 en l’única indecisió 
visitant que va poder compor-
tar un ensurt. La rematada va 
anar fora. A la represa, s’espe-
rava l’embranzida de la Pobla 
en els primers minuts. Però 
va ser el visitant Quim qui va 
avisar amb un tret des de l’es-
querra. I poc després el propi 
Quim va provocar una falta. 
Arnau va traure-la i la pilota 
es va enverinar, anant de fora 
cap a dins i sent el 0-2. El Ca-
marles va seguir  i va oferir la 

millor versió. L’equip va estar 
de 10, defensant amb pilota i 
sent molt contundent al dar-
rera. I va generar, amb espais, 
diverses situacions per poder 
sentenciar el partit. Per la seua 
part, la Pobla es va desesperar 
i va acabar sent molt directe. 
Així va tenir la darrera ocasió, 
molt clara, a boca de canó i en 
afegit. Al final, 0-2 i eliminatò-
ria encarrilada per al Camarles. 
Això no vol dir que estigui fina-
litzada. Falten 90 minuts.

pel que fa a pujar, cas d’asso-
lir l’ascens, Bertomeu indicava 
que “s’ha de mirar tot i hem de 
veure que els jugadors, en el 
cas de guanyar l’eliminatòria, 
vulguin seguir. I si ho fan ha de 
ser en totes les conseqüències. 
També s’ha d’implicar més gent 
a la junta i hem d’estar molt 
segurs de tot plegat. Sincera-
ment, el cor em diu una cosa i 
el cap una altra. Cal insistir que 
primer s’ha de guanyar l’elimi-

natòria i després ja es decidirà, 
fins quan tinguem temps per 
fer-ho”.  Bertomeu demanava 
a l’afició que “anime a l’equip. 
Sabem que vindrà molta gent 
i és que és una jornada histò-
rica per Camarles, disputant 
un ascens a Primera catalana. 
Tenim el màxim respecte pel 
rival. Els jugadors són cons-
cients que per tirar endavant 
l’eliminatòria hauran d’estar al 
nivell de diumenge passat”. 

Cantó va valdre l’1-2. El jugador 
roigiblanc va agafar la pilota al 
seu camp i va marxar de tots els 
rivals i, tot i estar forçat, va po-
der desviar la pilota i va batre al 
porter local. 
El partit va quedar gairebé de-
cidit i més quan la Rapitenca es 
va quedar amb 10 per l’expulsió 
d’Iker.
Amb espais, el Tortosa Ebre va 

ser dominador i va sentenciar 
amb un gol d’Omar després 
d’una fantàstica assistència 
per l’esquerra de Saidou.
El cadet del Tortosa Ebre ju-
garà a Preferent. La Rapiten-
ca ja té un cadet a Preferent i 
s’ha quedat en portes de pujar 
també el B. Tot i ser jugadors 
de primer any, l’equip d’Uri va 
fer una molt bona sensació.

El planer Andreu Arasa fitxa amb el 
LKS Lodz de la segona divisió 

de Polònia

El jugador de Santa Bàrbara,  
Andreu Arasa, que estava a 
l’òrbita de l’Alcorcón, ha fitxat 
pel LKS Lodz, que la lliga pas-
sada va baixar de la primera di-
visió de Polònia.
La temporada passada va mar-
car 19 gols a Segona Federació 

amb el Sanse. També, entre al-
tres, estava interessant amb ell 
la Cultural Leonesa. 
Andreu fa un altre pas enda-
vant en la seua trajectòria es-
portiva i la lliga propera jugarà 
a la Segona divisió de Polònia. 
Foto: ŁKS

Demà dissabte, a les 
19.30 hores, el Camarles 

rebrà la Pobla B en el partit 
de tornada al Municipal 

Pla de Barra.
La directiva ha fet una 

crida a l’afició per recolzar 
l’equip

Cas d’aconseguir superar 
l’eliminatòria, després 

el club camarlenc haurà de 
confirmar si puja 

a Primera catalana 
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LA PENYA EBRENCA DEL NÀSTIC A MÁLAGA

Antonio Roldan, Tomàs Cremades, Estiven Monforte i Marc Monforte, 
membres de la Penya ebrenca del Nàstic van estar a la Rosaleda i 

demà faran força per la remuntada.

EL CAMARLES B CONQUESTA EIVISSA

El Camarles B va celebrar el final de temporada amb un viatge a 
Eivissa, amb el mister Florin al cap de l’expedició.

TOP SECRET
· Compte amb la dada: dels 
10 equips ebrencs d’aquesta 
temporada a segona catalana, 
podem passar a només sis en 
la següent sempre que el Ca-
marles pugi. Els ascensos que 
podrien haver-hi a la 1a catala-
na més els tres descensos, dei-
xen una segona catalana amb 
menys equips de la nostra zona 
i una 1a. catalana que guanya-
ria atractiu amb sis equips de la 
província i quatre de l’Ebre.
·Les lliga la temporada vinent 
començaran totes el 22 de se-
tembre, més descans.
·A La Galera i Godall hi haurà 
noves juntes. 
· Manu, mister godallenc, te-
nia proposta per seguir però va 
preferir agafar un any sabàtic.
· Ruben Subirats, mister de l’Al-
canar, ha fitxat pel Rosell de la 
tercera valenciana.
· A La Sénia són valents; ni as-
semblea extraordinària, ni re-
unió de la junta directiva per 
decidir el futur per militar a 1a 
catalana. Vaig preguntar al seu 
vicepresident sobre el futur i la 

contestació va ser contundent: 
“Som equip de 1a catalana i 
punt”.
·Dos entrenadors a l’elit del fut-
bol ebrenc, Albert Bel i Alfons 
Royo, els dos d’Alcanar, els dos 
són amics de colla des de pe-
tits.
·A Camarles van comentar en 
assemblea la possibilitat de 
renunciar a l’ascens en cas 
d’aconseguir guanyar la pro-
moció. ¿Seria el primer equip 
de la segona catalana que re-
nunciaria a un ascens?. Els 
entrenadors volen pujar. Seria 
històric per a aquest club que a 
la dècada dels seixanta va estar 
a prop de pujar a Tercera divi-
sió. Jo crec que la pressió que 
pot existir, si es guanya, com-
portarà pujar. La meva aposta: 
el Camarles dirà si a pujar, cas 
d’aconseguir-ho.
·Un jugador del Camarles ha 
batejat a Bertomeu com “El 
Jeque”, té el mateix poder que 
Florentino al Real Madrid.
·Aquesta setmana el Camarles 
va encarrilar el partit d’anada de 

la promoció i això que no juga-
va Ferran. Ell em diu: “Este equip 
juga millor sense mi”. La seva 
dona li ha donat permís perquè 
jugui un any més, segons ella “a 
casa estarà insuportable sense 
jugar”.
·Jo crec que Carlos Gilabert se-
guirà a Camarles si l’equip puja, i 
sinó puja tocarà fitxar.
·Vaig veure el programa de Mic-
hel, dilluns, amb Bertomeu, i vaig 
notar que explotava per dins 
d’alegria. Penso, passi el que 
passi, que haurà de fer un anne-
xe al llibre.
·Bressol d’entrenadors a Godall: 
Hans mister del juvenil de l’Am-
posta i Oliver Serrano, del filial,  
van ser jugadors del Godall
·L’Olímpic de Móra d’Ebre té el 
80 % de la plantilla tancada. El 
seu mister només acabar el partit 
del play-off, perdent als penals, 
va pujar al seu cotxe i el primer 
que va pensar va ser en la prope-
ra campanya.
·Dos i dos no són quatre. A la Ra-
pitenca i al Tortosa-Ebre el que 
els costa algun jugador és el cost 
de tenir un filial a 4a catalana. 
Suspens total aquests dos clubs 
que s’han carregat el filial diver-
ses vegades en la seva història.

· Pinta molt bé per a la tem-
porada vinent el Catalònia i el 
Móra la Nova, candidats a estar 
en les primeres posicions a Ter-
cera catalana. Tenen les planti-
lles molt avançades.
·Amores, ex mister del Tortosa 
i que va fer tres grans tempo-
rades al Cambrils Unió, por-
tant-lo de tercera catalana a 
primera en quatre campanyes, 
torna al futbol ebrenc, en con-
cret entrenarà al Móra la Nova. 
Amores a Móra la Nova i Am-
brós, mister fins ara, entrenarà 
al Reus juvenil.
·Gran temporada del Jesús i 
Maria, únic equip de la província 
amb tres amateurs i la següent 
campanya seguiran tenint els 
tres equips; rècord Guines a 
Catalunya, amb una població 
petita tenir tres equips. Excel.
lent treball.
·Sorpresa a Amposta: en l’as-
semblea de divendres passat, 
es van avançar un any les elec-
cions. És una estratègia. El seu 
president Carlos Gilabert ho va 
dir clar al programa de Michel: 
“a hores d’ara no hi ha oposició 
i no tenim notícies de que algú 
es presenti”. Ho va dir molt se-
gur. Sap que si es presenta algú, 

en estos moments, guanyaria 
igualment de forma sobrada.  
L’Amposta, a hores d’ara, no té 
oposició. El president se n’en-
carrega de la gestió del club i 
Zaera mana de la resta.  
·Marc López, que entrenava 
a l’infantil de l’Amposta i que 
jugava amb el primer equip, ja 
vam informar que no seguia al 
club de la capital del Montsià. 
S’incorporarà al futbol base 
de la Rapitenca com a mister 
i com a jugador ha fitxat a la 
Sénia. 
·Dissabte es va disputar la dar-
rera jornada de la promoció 
d’ascens a Preferent en cate-
goria cadet. El Tortosa Ebre 
amb un punt era qui pujava. 
Va haver de remuntar i va gua-
nyar 1-3. Per la tribuna es par-
lava del transit de moviments 
de jugadors que es preveu 
entre els equips. Entre altres, 
Robert Cantó, jugador que va 
destacar pel Tortosa Ebre, ju-
garà amb la Rapitenca juvenil 
la temporada propera. 
·El planer Andreu Arasa ha fit-
xat amb un equip de Segona 
divisió de Polònia. Va fer 19 
gols amb el Sanse, la lliga pas-
sada.  

...TIC TAC TIC TAC...
HOMENATGE A MICHEL, DIA 28 DE JUNY...

VINDRÀ UNA PERSONA MEDIÀTICA..... 
¿MBAPPE, MESSI.....? 

EL DIVENDRES 28 TINDREU LA RESPOSTA...
LA M LA TÉ AL SEU COGNOM.... ?

BY JOAQUIN CELMA
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FITXATGES BY JOAQUIN CELMA

Així està al mercat
EQUIP ON FITXA

AMPOSTA
AMPOSTA B
AMPOSTA B
AMPOSTA B
AMPOSTA B
AMPOSTA B
LA SÉNIA
LA SÉNIA
ALCANAR
ALCANAR
ALCANAR

J I MARIA
J I MARIA

PROCEDÈNCIA

RAPITENCA
J I MARIA
ALDEANA
LA SÉNIA
LA SÉNIA
JUVENIL
REUS JUV

TORTOSA/EBRE
TORTOSA/EBRE
BENICARLÓ
TORTOSA EBRE
EL CATLLAR
AMETLLA
REUS
JUVENIL
JUVENIL
JUVENIL
JUVENIL
VINARÒS
JUVENIL
ALDEANA
JUVENIL
JUVENIL

ASCÓ
ROQUETENC
ROQUETENC
AMPOLLA
TORTOSA/EBRE

GANDESA
RAPITENCA JUV
RAPITENCA JUV
PERELLÓ
LA CAVA
INACTIU
RAPITENCA JUV
RAPITENCA JUV

FLIX
LA GALERA
TORTOSA EBRE B
S BÀRBARA
NSA CAMP JOLIU

ALDEANA
ALDEANA
R BITEM

XERTA
XERTA
XERTA
JESUS CATALONIA
ROQUETENC

FLIX

TORTOSA EBRE B
TORTOSA EBRE B
TORTOSA EBRE B
TORTOSA EBRE B
JESÚS CATALÒNIA
XERTA
ARTESA
REUS

*Llistats de jugadors ja compromesos.

JUGADOR

MARC BARRAGAN
ROGER SOLÀ
NACHO NUEZ
IVAN GASPARIN
SERGI GASPARIN
GENIS CALLAU
ROGER PI

URI GATELL
PEQUE
TEMUR
ARNAU BERTRAN
GONZO
MARC BRULL
MAXI ROSALES
JOAN MARTINEZ
JOSEP FRANCH
EDGAR LLETI
PAU AYUSO
XAVI CALLEJA
ABOU TOURAY
DIDAC SUBIRATS
ÒSCAR BELTRAN
QUIM ALBIOL

GUILLEM FABREGAS
LLUIS MORALES
DAIZ YOUNES
FERRAN LLUÍS
MARC BERNARDO
LASCHEN

JAVIER DILLA
LLUC NAVARRO
DANI CASAS
TOMÀS FRANCH
SERGI PAULINO
GUILLEM NAVARRO
POL SANCHEZ
JOEL BELTRAN

MARLING
JORDI PRIETO
DAMIEN
DANI FERNANDEZ
PAU MONCLÓS

EDGAR SAMPER
ALEIX CHAVARRIA
JUANJO ROVIRA

LLUÍS ESPINACH
XAVI HURTADO
MANEL VENTURA
YONUSA SOWE
JOSEP MARTINEZ

JUANJO CENTELLES

ÀLEX  MARGALEF
GERARD ESTORACH
ROGER TURCH
ALEIX ALEMANY 
JOAN M PANISELLO
IZAN PALACIOS
MARC RIUS
ALBERT MIRAVENT

EQUIP ON FITXA

TORTOSA/EBRE
TORTOSA/EBRE
TORTOSA/EBRE
TORTOSA/EBRE
TORTOSA/EBRE
TORTOSA/EBRE
TORTOSA/EBRE

RAPITENCA
RAPITENCA
RAPITENCA
RAPITENCA
RAPITENCA
RAPITENCA
RAPITENCA
AMPOSTA
AMPOSTA
AMPOSTA
AMPOSTA
AMPOSTA
AMPOSTA
AMPOSTA
AMPOSTA
AMPOSTA

R-BITEM
R-BITEM
R-BITEM
ALDEANA
ALDEANA
ALDEANA

ASCÓ
AMPOLLA
AMPOLLA
AMPOLLA
AMPOLLA
AMPOLLA
AMPOLLA
AMPOLLA

MÓRA NOVA
J CATALÒNIA
J CATALÒNIA
J CATALÒNIA
J CATALÒNIA

LA CAVA
LA CAVA
LA CAVA

PINELL
PINELL
PINELL
PINELL
PINELL

PERELLÓ

ROQUETENC
ROQUETENC
ROQUETENC
ROQUETENC
ROQUETENC
ROQUETENC
ASCÓ
ASCÓ

PROCEDÈNCIA

ULLDECONA
JUVENIL
JUVENIL
JUVENIL
AMPOSTA 
AMPOSTA 
MASDENVERGE
AMPOSTA
JESÚS I MARIA
AMPOSTA JUV
CAMARLES  

TORTOSA EBRE
GANDESA  

JUGADOR

ERIC MURIA
DYLAN GAS
ORIOL GARRIGA
POL VILAPLANA
ÀLEX LONGAN
ILIES BARREDA
MARTÍ
MARC LÓPEZ
MARIUS MIHAI 
RICARD
JORDI PEDROLA

HUGO GÓMEZ
MANU GARCIA

LLIGA ELIT
EQUIP

RAPITENCA
VALLS

PRIMERA CATALANA

LA SENIA
TORTOSA EBRE
CANONJA
ASCÓ 
CATLLAR

SEGONA CATALANA

ALDEANA
AMPOSTA
ARBOÇ
BONAVISTA
CAMARLES
CAMBRILS UNIÓ
CAMP JOLIU
CUBELLES
GANDESA
JESÚS I MARIA
MORELL
POBLA MAFUMET
REMOLINS BITEM
RODA DE BARA
ULLDECONA
VILASECA

TERCERA CATALANA

ALCANAR
AMETLLA
AMPOLLA
AMPOSTA B
CAMARLES B
FLIX
GINESTAR
CATALÒNIA
JESÚS I MARIA B
LA CAVA
MASDENVERGE
MÓRA NOVA 
PERELLÓ
PINELL
ROQUETENC
SANTA BÀRBARA

ENTRENADOR

ALFONS ROYO
ÀLEX GONZALEZ

ALBERT BEL
PEPE BALART
QUIÑONES
ARNAU ALCOVERRO
RAUL SALGUERO

CARLOS RODRIGUEZ
FERRAN SIMÓ
ÀLEX BAYONA

JESUS BENITO
AGUS ISABEL
JAVIER PARDO
DANI GUERRERO
LLUÍS FORNES
CARLES PEDREÑO
SERGIO MARTINEZ
ADRIAN GONÇALVES
ALBERT SENTIS
SERRANO
CRISTINO

RAFA RIVERA
ÀLEX GOMEZ
GERARD CAPERA
OLIVER SERRANO
FLORIN
JORDI ROCA
VICTOR SABATE/LLUIS
DANI FERNÁNDEZ
LLORENÇ LOZANO
TEIXIDÓ
CRISTIAN TORTA
GABRI AMORES
CASTILLEJO
PAU ALEGRIA
MARIO JAVALOYES
JOAN M VILAPLANA

QUARTA CATALANA
EQUIP

ALDOVER
AMETLLA B
ASCÓ B
BENISSANET
CAMPREDÓ
CORBERA
GANDESA B
GODALL
HORTA 
CATALONIA B
JESÚS I MARIA C
LA CAVA B
LA FATARELLA
LA GALERA
LA SÉNIA
OLIMPIC
SANT JAUME
TIVENYS
TORRE ESPANYOL
XERTA

ENTRENADOR

MORALES
QUINTANA
PEPITO SASTRE
RAMON GRAU

SERGI MANERO
JORDI PEREZ
CARLES BELTRAN
BALTASAR CAPERA

IAN TOMAS
FÈLIX GOMEZ?
ÒSCAR LAHOZ

ÀLEX JURADO



21esports DIARI MÉS EBRE • divendres 21 de juny / 2024

EL PERELLÓ

El Centre d’Esports Tortosa 
organitza el Campus Toni Gerona

Del 25 de juny al 12 de juliol 
en jornada matinal celebra-
rà el Campus Toni Gerona al 
Pavelló Firal de Remolins on ja 
s’han inscrit una cinquantena 
de nois i noies nascuts entre 
el 2011 i el 2018 (alevins, ben-
jamins, prebenjamins i patu-
fets). El president de l’entitat, 
Magí Marqués; l’entrenador 
Toni Gerona i el regidor d’Es-
ports de l’Ajuntament, Víctor 
Grau, han presentat el cam-
pus. La presència del tortosí, 
entrenador de nivell interna-
cional, serà com sempre una 
gran motivació per als més 

petits del club. A més a més 
de jugar a l’handbol, les sorti-
des a la platja de les Avellanes 
de l’Ampolla per a practicar 
l’handbol platja i les jornades 
lúdiques a les piscines de Je-
sús serviran per a gaudir de 
l’activitat esportiva i del cam-
pus. Enguany el club tortosí 
enceta una nova activitat. Se-
para el campus de tecnifica-
ció que es feia amb jugadors 
i jugadores infantils, cadets i 
juvenils també al Pavelló Fi-
ral de Remolins, per a traslla-
dar-lo a Batea on hi ha unes 
magnífiques instal·lacions.

Final Nacional 
de Bàdminton 
El passat dissabte 8 de juny 
es va disputar a Coma-ruga 
la Final Nacional de Bàd-
minton dels Jocs Esportius 
Escolars de Catalunya.
És un orgull poder afirmar 
que tots els esportistes del 
Bàdminton El Perelló van 
obtenir medalla i pòdium 
tant sigui amb la seva ca-
tegoria individual, parella 
mixta o parella de dobles.
A més, i dins de la Final dels 
Jocs Esportius Escolars es 
van jugar els Jocs Populars 
de Catalunya a on també el 
Bàdminton El Perelló va fer 
pòdium amb els seus grups 
d’adults, quedant amb ter-
cera posició i primera posi-
ció respectivament. 
“Volem agrair a Joan Callau  
tot el seu esforç personal 
ajudant al nostre entre-
nador, Juanjo, essent es-
sencial la seva tasca com 
a jugador i també d’ajuda 
als seus companys, afegint 
un plus de qualitat a tot 
l’equip”.

Núria Rebull Gilabert, 
campiona de Catalunya

individual absolut de bitlles

La perellonenca Núria Rebull 
Gilabert s’ha proclamat Cam-
piona de Catalunya del 25è 
Campionat de Catalunya Indi-
vidual Absolut de Bitlles Cata-
lanes. La gran final es va dis-
putar el diumenge 9 de juny a 
Tordera (Maresme). La Núria 
va arribar a la final després 
d’un circuit seguit de 6 jorna-
des i 18 tirades sumant punts 
fins a classificar-se.
A Tordera, es van jugar les 2 
partides classificatòries re-
glamentàries d’una final, 
d’aquestes partides en sur-
ten 10 homes i 10 dones, és 

Torna la ‘Flix 
League Ebre 
Renovables’

d’aquests 20 tiradors i tira-
dores d’on es proclama, amb 
una sola partida, el guanyador 
absolut de tot el campionat.
En aquesta 25a edició del 
Campionat de Catalunya indi-
vidual hi han participat 96 ju-
gadors i jugadores, 58 homes 
i 38 dones de tot el país, entre 
ells 10 nois i 9 noies de la ca-
tegoria sub 25.
El club bitlles El Perelló, una 
entitat esportiva amb pocs 
anys de vida, va sumant al seu 
palmarès, tant com a club o 
individual, una trajectòria més 
que satisfactòria.

L’Institut Escola La Mina gua-
nya a l’Escola del Barça en la 
final de Catalunya aleví mas-
culí nivell A de futbol sala 
dels Jocs Esportius Escolars.

Futpadel al Complex Esportiu
Win de Tortosa, demà dissabte

Demà dissabte, dia 22, el 
Complex Esportiu Win Tor-
tosa serà l’escenari d’una jor-
nada de futpadel que es pre-

La Woman’s Champions Cup 
tanca la tercera edició en nú-
meros de rècord. Més de 150 
partits repartits entre les seus 
de Camarles i l’Aldea.
4 dies i sis categories amb la 
participació d’un total de 64 
equips de 38 clubs provinents 
de Comunitat Valenciana, Ara-
gó i Catalunya.
Els dos equips de la zona me-
tropolitana de Valencia, Tor-
rent i Llevant es van procala-
mar campions de la jornada 
de dissabte en categoria aleví i 
benjamí. L’Europa fou campió 
en Infantil. 
Dos representants ebrencs: la 
Rapitenca i l’Amposta.
Valoració
Fran Carratalà, director del 
Torneig, “en primer lloc agrair 
als clubs organitzadors: Ca-
marles i Aldeana, amb la col.

laboració del Formatiu TE.
També agrair a voluntaris, 
clubs, sponsors, autoritats, 
mitjants de comunicació, pro-
veïdors, jugadores, famílies, 
espectadors i tot allò que en-
globa la WOMAN’S CHAMPI-
ONS CUP. L’imput que estem 
rebent és que la gent va mar-
xar del nostre torneig molt 
contenta. És un treball de 
molts de mesos i tot va anar 
bé. El que tenim clar és que 
hem fet unes xifres especta-
culars i estem molt satisfets“.

Edició de rècord a la Woman’s 
Champions Cup

senta força interessant, amb  
Food Truck i un tardeo amb 
Dj Ismael Sastre. A partir de 
les 10.30 hores. 

Finals de 
Catalunya de 

futbol sala

La ‘Flix League Ebre Renova-
bles’ torna amb el seu segon 
split els dies 21 i 22 de juny al 
Camp Municipal La Ventonella 
de Flix. L’estadi serà l’escenari 
d’aquest torneig de Futbol 7, 
que es caracteritza per tenir 
un reglament propi inspirat en 
els videojocs. Aquest esdeve-
niment, pioner a les Terres de 
l’Ebre, ha modificat lleuge-
rament el seu reglament per 
oferir als assistents més es-
pectacle en aquesta nova edi-
ció: cartes renovades i un for-
mat més visual.

Mes de 150 partits 
repartits entre les seus 
de Camarles i l’Aldea
Una festa del futbol 

femení de base

BY JOAQUIN CELMA
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PANCAKES
SALUDABLES

INSTRUCCIONS:
· Posa tots els ingredients al 
got de la batedora i tritura'ls-
fins a tenir una massa homo-
gènia.

· Escalfa una cullerada d’oli a 
una paella –si és antiadherent 
no fa falta– i hi poses la bar-
reja deixant quallar la base, i 
posteriorment, gira-la perquè 
es faci de l'altre costat. Retira 
i reserva.

· Cobreix i condimenta el 
pancake al teu gust. Per als 
més petits pots fer una “nu-
tella” casolana i saludable 
amb  ½ plàtan, 2 cullerades 
de cacau en pols, 15 avella-
nes, una mica de llet d’ave-
llanes i 1 cullerada de mel.

El resultat és un esmorzar 
amb un índex glucèmic baix, 
amb aliments complets i nu-
tritius.

INGREDIENTS:

· 1 ou
· 1 cullerada de farina d’amet-
lles
· 2 cullerades de civada
· 1 cullerada de mel
· ½ cullerada de llevat
· 1 got de llet de civada, coco o 
ametlla
· 1 cullerada de cacau pur o 1 
plàtan o 1 pastanaga (depenent 
de si els pancakes són dolços o 
salats).

Una bona forma de gaudir 
dels dies de fred i pluja és 
fer de cuinetes a casa. Els 

caps de setmana o els dies 
de festa es poden aprofitar 
per preparar  un esmorzar 
elaborat i saludable, amb 
aliments sans i nutritius, 

però alhora gustosos, 
sobretot per als més 

petits.
Una bona idea és preparar 
uns pancankes i substituir 

els aliments menys 
saludables, com el sucre 
i el gluten, per aliments 

dolços i sans, com la fruita 
i la farina. d’ametlla.
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MARINA 
LA RÀPITA

ES LLOGA
Amarratge 
8 metres

674 55 20 17
(Només WhatsApp)

/ /  I M M O B I L I À R I A  / /  T R E B A L L  / /  F O R M A C I Ó / /   S E R V E I S  / / 

112

TELÈFONS D’INTERÈS 
EMERGÈNCIES
MOSSOS D’ESQUADRA
BOMBERS
URGÈNCIES  (AMBULÀNCIES)

Secció patrocinada per:

AMPOSTA 
Local a l’avinguda 

la Ràpita
en lloguer. 

Superfície 220 m2. 
Ideal qualsevol
tipus de negoci. 

Dona a dos carrers
674 55 20 17.

LES CASES D’ALCANAR 
Carrer Trafalgar. 
Local comercial

a l’Avinguda Principal.
Façana envidriada. 

Totalment condicionat.
Ideal per a qualsevol

activitat de cara al 
públic. 

977 25 27 27

LA RÀPITA
Plaça d’aparcament 

amb traster en lloguer.
A l’edifici El Mariner,

a primera linea de mar, 
al davant del Club Nàutic. 

Zona molt difícil 
d’aparcar a l’estiu.

 977 74 33 99

ULLDECONA
Magatzems 

en venda o lloguer a 
diferents llocs del poble. 

674 35 53 49 

Local en lloguer o venda 
de 35m, al carrer major. 

977 25 27 27

TREBALL

Empresa de serveis en constant creixement  busca personal per a treballar a la zona de Terres de L’Ebre:

Interessats, enviar whatsapp al 617 702 159

· GRAU EN INFERMERIA
· GEROCULTOR/RA

· PERSONAL AUXILIAR
· GRAU EN EDUCACIÓ SOCIAL

· GRAU EN TERÀPIA OCUPACIONAL
· GRAU EN TREBALL SOCIAL

· SERVEI D'ASSISTÈNCIA AL DOMICILI

capricorn
22/12 al 20/01

Moment per la pro-
moció d’un producte/
servei perquè pots 
trobar millor accep-
tació. Algú del passat 
vol posar-se en con-
tacte amb tu, però no 
sap com. Actues amb 
més reserva.

aquari
21/01 al 19/02

 Nova etapa laboral. 
Si cerques feina 
i contactes amb 
persones del teu 
passat, et poden 
donar un cop de ma. 
Si pateixes estrès, 
l’element aigua pot 
ser molt terapèutic.

sagitari
23/11 al 21/12

A la  xarxa social no 
manquen persones 
interessades en 
conèixer-te més. Es-
taràs més sol·licitat 
en general. Al sector 
laboral, algú no és 
de fiar, però tu ja 
l’has calat.

escorpí
24/10 al 22/11

Escapada al costat 
del mar o al balneari 
que resulta emocio-
nalment intensa i alli-
beradora. En l’amor, 
voldries donar una 
segona oportunitat a 
algú, però tems ser 
rebutjat.

balança
24/09 al 23/10

Es materialitza un 
projecte professional 
o assumpte personal 
en el que portes 
temps treballant. 
L’amor pot aparèixer 
en el transcurs d’un 
viatge o en una 
trobada d’amics.

àries
21/03 al 20/04

Algú de la família o 
estar molt tancat a 
casa poden posar a 
prova la teva pacièn-
cia. Fer autocrítica 
estarà bé, però una 
escapada o practicar 
una mica d’esport, 
també.

cranc
22/06 al 23/07

El Sol ja transita pel 
teu signe i sents 
que les coses co-
mencen a moure’s. 
Si t’has estat prepa-
rant per un examen 
o oposició, els 
resultats semblen 
favorables.

verge
24/08 al 23/09

Penses en viatjar a un 
lloc del teu passat. 
Si habitualment no 
practiques esport, hi 
poses interès perquè 
vols millorar la salut. 
Possible desplaça-
ment per motius 
laborals.

taure
21/04 al 21/05

Surt el teu costat 
més solidari i ajudes 
als que ho necessi-
ten fent voluntariat 
o una aportació 
econòmica. Si 
estaves a dieta te la 
saltaràs per gaudir 
de la bona taula.

peixos
20/02 al 20/03

 El sector de l’amor 
s’activa. Si no tens 
parella, és molt 
bon moment per 
conèixer algú adient. 
Pots sentir una mica 
de melangia. Troba-
da amb amics d’in-
fantesa o joventut.

lleó
24/07 al 23/08

Els somnis venen 
amb missatges im-
portants. Si hi ha un 
problema que arros-
segues fa temps, es 
farà present perquè 
ho solucionis. Pots 
viure un fet estrany 
o paranormal.

bessons
02/05 al 21/06

Vas a una celebració, 
com ara una festa 
d’aniversari i t’ho 
passes bé. Estàs 
guanyant en segu-
retat i apostes més 
per tu, especialment 
pel que fa al sector 
professional.

FISIOTERAPEUTA
- Contracte estable en plantilla i substitució

- Salari segons conveni GERCAT

OFERTA DESTACADA
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SILVIA ZARAGOZA
COMISSÀRIA DE GERIART 
“GERIART ÉS UNA MOSTRA D’ESTIMA CAP A LA
CULTURA, PERÒ SOBRETOT CAP A LES PERSONES”

En el cor de la residència 
L’Onada la Ràpita es porta 

a terme una exposició de 
pintures que busca enriquir la 
vida de les persones residents, 
les seves famílies i el veïnat.

La mostra, titulada GeriArt, pro-
porciona un espai de trobada, 
gaudi i cultura per a tothom 
que vulgui acostar-se a la resi-
dencia. GeriArt és una iniciativa 
de L’Onada, en commemoració 
del 30 aniversari de l’organitza-
ció. Sílvia Zaragoza, comissària 
de l’exposició, explica els de-
talls de la iniciativa en aquesta 
entrevista per al Diari Més Ebre.

Sílvia, d’on sorgeix la idea 
de GeriArt i quin ha estat el 
seu procés d’organització? 
GeriArt neix com a projec-

te de reminiscència, artterà-
pia i laborteràpia adreçat a les 
persones usuàries de L’Onada 
Serveis; però sobretot, amb 
l’objectiu d’apropar i convidar 
a entrar el veïnat als centres, 
perquè puguin gaudir del pla-
er de visitar una exposició de 
molt alt nivell just al costat de 
casa seva. Pel que fa a la plani-
ficació, ha estat molt estudiada, 
amb un treball intens de foto-
grafia de les obres d’art, per 
obtenir un resultat sorprenent.

Quin tipus d’obra es pot 
veure a GeriArt i amb quins 
criteris s’ha escollit? 
Aquarel·les, gravats, olis, acrí-
lics... abstractes, clàssics, im-
pressionistes, paisatges o rea-
lisme... una varietat que fa de 
GeriArt una mostra de respec-

te i estima a la cultura i a les 
persones. Hem procurat que 
GeriArt sigui una exposició 
amb cabuda per a tots els es-
tils de pintura. Així, es pot veu-
re art expressionista, abstracte 
o futurista en un mateix espai. 
La intenció és que l’usuari pu-
gui gaudir d’aquesta diversi-
tat pictòrica i debatre quines 
emocions li desperta.

Més enllà del valor artís-
tic, quins beneficis socials i 
emocionals creus que apor-
ta a les persones residents i 
les seves famílies? 
La sensibilitat, la força de la 
bellesa de les obres d’art, que 
acompanyaran i alegraran la 
vida als nostres grans mentre 
socialitzen, aprenen i es no-
dreixen d'un món que també és 

beneficiós per a la salut, pro-
curant una millor qualitat de 
vida. Dotar els centres d’una 
font de cultura i benestar, tot 
apropant l’art a les persones 
ateses i els seus familiars, és el 
que fa que el projecte GeriArt 
ens il·lusioni.

GeriArt també inclou unes 
quantes obres de persones 
residents. Què en pots ex-
plicar? 
Sí, es tracta de la iniciativa 
“Grans Artistes, Artistes Grans”. 
Amb ella volem donar prota-
gonisme als nostres residents 
que al llarg de la seva vida han 
pintat, dibuixat i creat. El que 
es pretén és potenciar aques-
tes dots professionals, perquè 
això també és part important 
de l’essència de GeriArt.

El públic general, com pot 
accedir a GeriArt per gaudir 
de l’exposició? 
Doncs tindrem dies i hores 
concertades per a tothom 
que vulgui visitar-la. Només 
caldrà que enviï un WhatsApp 
o faci una trucada al número 
648 16 65 27, o bé un correu 
a geriart@lonada.com, i se 
li oferirà dia i hora per gaudir 
d’una visita comentada.
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“EN COMMEMORACIÓ
DEL 30È ANIVERSARI 
DE L'ONADA SERVEIS 

A LES PERSONES”


